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Мнагавекавыя 
цуды

Пра цуд, які быў 
зафіксаваны ўжо ў 1617 год-
зе, расказваецца ў кнізе «За-
дыяк нябесны на зямлі» 
айца Элеўтэра Зеляевіча. 
5-гадовы хлопчык Язафат 
Тышкевiч, якi аслеп на абод-
ва вокі, пачаў бачыць. Бацькі 
хлопчыка з вялікай надзеяй 
і верай у дзень Унебаўзяцця 
Найсвяцейшай Панны Марыі 
прывялі яго ў Будслаўскі кас-
цёл. Як толькі ён пераступіў 
парог святыні, зрок вярнуўся. 
Пазней Язафат стаў вядомым 
айцом-кармелiтам. І зараз, як 
і некалькі соцень гадоў таму, 
Маці Божая аздараўляе ўсіх, 
хто просіць у яе дапамогі.

З вакзала іду разам са спа-
дарыняй Рэгінай, якая свед-
чыць пра свае аздараўленні. 

Дзесьці чатыры гады таму, 
ідучы ў пілігрымцы, жанчы-
на малілася, каб язва ў носе 
прайшла. І цуд адбыўся, хва-
робы не стала. Пазней яе 
мучаў боль жывата, аналізы 
былі вельмі кепскія, але пас-
ля малітвы ўсё знікла.

Адметнасць 
сёлетніх 

пілігрымак
На тэрыторыі касцёла 

ідзе актыўная падрыхтоўка: 
упрыгожваюць алтар на два-
ры, расстаўляюць намёты. 
Бліжэй да абеду прыходзяць 
першыя пілігрымкі. Усяго 
пешых паломнікаў прыйш-
ло амаль тры тысячы: з 
Віцебскай дыяцэзіі – 721 ча-
лавек, з Гродзенскай – 395, 
з Пінскай  – 321, з Мінска- 
Магілёўскай – 1460. 

Ля алтара Беларусі
Двухдзённыя ўрачыстасці ў Будславе сёле-

та праходзілі 3-4 ліпеня. Людзі пачалі збірацца 
ўжо зранку, адчувалася, што набліжаецца свята. 
У ваколіцах мястэчка чуюцца спевы пілігрымаў, 
пад’язджаюць аўтобусы і машыны. У цягніку 
будслаўскага напрамку моладзь едзе з там-тамамі, 
жанчыны старэйшага пакалення ўсю дарогу моляц-
ца на ружанцы. Вялікая група людзей “высыпаецца” 
з цягніка і ідзе да святыні, у якой знаходзіцца цудад-
зейны абраз Маці Божай. 

 Ірына Грэйць, тэкст; кс. Віктар Місевіч, фота

У гэтым годзе адметным ста-
ла тое, што ўпершыню з Ліды 
ў Будслаў прыйшла пешая 
пілігрымка. Упершыню ў сан-
ктуарый прыйшла пілігрымка 
сем’яў. Першая і самая доўгая 
пілігрымка ў Будслаў была 
з Брэста. Пілігрымы ішлі 16 
дзён і пераадолелі адлегласць 
у 537 км. 

Ірына Губская, якая ішла ў 
гэтай пілігрымцы, дзеліцца 
ўражаннямі: “У мяне быў до-
свед розных пілігрымак. 
І, прайшоўшы вось гэтую 
доўгую пілігрымку, я раз-
умею: сама пілігрымка па-
чынаецца толькі з 5-6-га 
дня. Пераадолеўшы розныя 
цяжкасці, ты ўжо адчуваеш 
сябе сям’ёй, адчуваеш, што 
жывеш вандроўкай. Я вельмі 
ўдзячна Богу, што была та-
кая магчымасць прайсці гэ-
тую дарогу. І, увогуле, столькі 
любові, колькі я адчула за гэ-
тыя 16 дзён у адным месцы, я 
не адчувала ніколі”.

Былі сёлета тры юбілейныя 
пілігрымкі: з Мінска, з Нара-
чы і з Браслава. 

На ўваходзе ў святыню 
паломнікаў вітае кусташ На-
цыянальнага санктуарыя 
а. Віктар Бурлака. Пасля 
пілігрымы ўваходзяць у кас-
цёл, становяцца на калені пе-
рад Маці Божай, складаюць 
падзякі і просьбы.

Арцыбіскуп Тадэвуш Кандрусевіч частуе пілігрымаў клубніцамі ў Будславе

Са шлюбу да Марыі
Апаноўвае радасць, калі 

гляджу на маладых сужэнцаў, 
якія адразу пасля шлюбу 
прайшлі доўгі шлях да сан-
ктуарыя, каб падзякаваць 
Богу адно за аднаго. Эдуард 
і Вераніка са Смаргоні ў вя-
сельным убранні ўвайшлі ў 
Будслаў. Маладыя расказва-
юць: “Мы знаёмыя паўтары 
года. За гэты час мы раз-
ам працавалі ў салезіянскім 
араторыі як аніматары, 
займаліся з дзецьмі, хадзілі 
ў пілігрымкі, ездзілі на 
розныя мерапрыемствы. 
Пазнаёміліся выпадкова. 
Спачатку сталі сапраўднымі 
сябрамі, а пазней, пасля 
пілігрымкі, пачалі сустракац-
ца. Зараз мы прыйшлі да Маці 
Будслаўскай, каб падзякаваць 
ёй за дар чысціні і адвагі ў на-
шых адносінах”. 

Тамара і Павел Мінюткі так-
сама сведчаць: “Нягледзячы 
на тое, што за апошні месяц 
мы перажылі шмат падзей і 
атрымалі шмат уражанняў 
(шлюб, вельмі насычанае па-
дарожжа ў Італію), Будслаў ні 
на кроплю не страціў для нас 
свайго значэння і прыцягаль-
най сілы. Маглі б мы сказаць 
“Нам цяпер не да пілігрымак, 
трэба дом будаваць”, але чар-
говы раз сядзім перад святы-
няй са “спаленымі” насамі. Бо 
мы аднадумцы ў наступным: 
і сям’ю, і дом мы хочам буда-
ваць з Богам”.

Пілігрымы 
ад першага году 

жыцця
Увечары Імшу для 

пілігрымаў цэлебраваў біскуп 
Юзаф Станеўскі. У сваім 
казанні ён назваў Будслаўскі 
санктуарый алтаром Беларусі. 
Праходзячы па прыкасцель-
най тэрыторыі, заўважаю 
шмат жанчын з маленькімі 
дзецьмі, якія толькі пачы-
наюць свой жыццёвы шлях 
і ўжо пілігрымуюць да Маці 
Божай. Антаніна Філіпёнак 
з сынам Леанідам, катора-
му толькі 7 месяцаў, распа-
вядае: “Мы прыйшлі сюды 
ўчатырох. Старэйшым дзет-
кам – 10 і 12 гадоў. Гэта пер-
шая наша пілігрымка. На 
шляху не было ніякіх цяжкас-
цей, людзі сустракалі вельмі 

добрыя. Калі Бог дасць, аба-
вязкова пойдзем і ў наступ-
ным годзе”.

Алёна Шаршунс ужо дзяся-
ты раз прыходзіць да Маці Бо-
жай. З сям’ёй – двойчы. Таму 
ў маленькага Мацвея, яко-
му 1 год і 2 месяцы, ужо дру-
гая пілігрымка ў жыцці: “Мы 
сюды прыходзім, каб падзя-
каваць за нашу сям’ю і сыноч-
ка, бо лічым яго падарункам 
ад Маці Божай Будслаўскай, 
каб прасіць аб патрэбных ла-
сках”. 

За год біскупаў 
паболела ўдвая

Апоўначы ўся прыкасцель-
ная тэрыторыя асвятляецца 
свечкамi. Перад Эўхарыстыяй, 
якую ўзначаліў арцыбіскуп 
Тадэвуш Кандрусевіч, адбы-
лася працэсія з копіяй абраза 
Маці Божай Будслаўскай. 

Усю ноч тут не зачыняюц-
ца дзверы касцёла, не змян-
шаецца плынь людзей, якія 
з просьбамі і падзякамі ідуць 
да Марыі. Для моладзі ноччу 
таксама была зладжана пра-
грама. 

4 ліпеня ранішняя Імша, 
якую цэлебраваў біскуп Алег 
Буткевіч, прайшла трады-
цыйна на польскай мове. 

Варта адзначыць, што сё-
лета ў Будславе прысутнічалі 
ўсе біскупы краіны. За апошні 
год іх колькасць у Беларусі 
павялічылася ў два разы. 
Біскуп Кандрусевіч адзначыў, 
што “такога не было ні ў ад-
ной краіне свету”. 

З асаблівай радасцю ўсе 
віталі ў санктуарыі новага 
біскупа Аляксандра Яшэўскага 
SDB, біскупскае пасвячэн-
не якога адбылося 27 чэрве-
ня ў Мінску. Папа Францішак 
прызначыў яго дапаможным 
біскупам Мінска-Магілёўскай 
архідыяцэзіі. З гэтай наго-
ды вернікі і духоўныя асобы 
маліліся аб плённым служэнні 
маладога іерарха.

Святой Імшой, якую 
ўзначаліў Апостальскі Нун-
цый у Беларусі арцыбіскуп 
Клаўдыё Гуджэроці, 
завяршыліся ўрачыстасці 
ў Будславе, у каторых 
удзельнічалі дзясяткі тысяч 
вернікаў з усёй Беларусі, а так-
сама з замежжа: з Польшчы, 
Расіі, краінаў Прыбалтыкі, 
Украіны. 
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6-13 ліпеня 2015 г. 
ён наведаў тры 

лацінаамерыканскія краіны: 
Эквадор, Балівію і Парагвай. 
Кардынал Дзяржсакратар 
П’етра Паралін у інтэрв'ю Ва-
тыканскаму тэлевізійнаму 
цэнтру звярнуў увагу, што 
для Пантыфіка Лацінская 
Амерыка – гэта кантынент 
надзеі, дзе трэба чакаць но-
выя мадэлі развіцця, якія 
ўзнікнуць са спалучэння 
хрысціянскай традыцыі, гра-
мадзянскага і тэхнічнага пра-
грэсу.

Гэты пераважна каталіцкі 
паводле рэлігійнага скла-
ду рэгіён вызначаецца сва-
ёй шматнацыянальнасцю 
і шматмоўнасцю, што спа-
лучаецца са складаным 
эканамічным і сацыяльным 
становішчам насельніцтва. 
Каталіцкі Касцёл, да яко-
га належыць большасць 
насельніцтва ў гэтых краінах, 
мае значны патэнцыял для 
ўплыву на сітуацыю, таму 
візіт Святога Айца меў важ-
нае значэнне не толькі з душ-
пастырскага пункту гледжан-
ня. Прэзідэнт Эквадора Рафа-
эль Карэа таксама падкрэсліў 
ролю Касцёла ў клопаце пра 
самых бедных, спасылаючыся 
на постаць арцыбіскупа Оскара 
Арнульфа Рамэра, залічанага 
нядаўна да ліку блаславёных, 
а прэс-сакратар эквадорска-
га епіскапату кс. Давід дэ-ла-
Торэ адзначыў, што дзякую-
чы Святому Айцу Касцёл зноў 
апынуўся ў цэнтры грамад-
скага жыцця. Тэма беднасці і 
сацыяльнай справядлівасці 
вельмі часта гучала на праця-
гу гэтага тыдня.

У Эквадоры Папа 
Францішак звярнуў 

увагу, што “сёння мы мо-
жам знайсці ў Евангеллі 
ключы, якія дазваля-
юць адказаць на бягучыя 
выклікі, цаніць адрозненні, 

развіваючы дыялог і ўдзел 
без выключэнняў, каб 
дасягненні ў галіне прагрэсу 
і развіцця, што назіраюцца і 
ўмацоўваюцца, забяспечылі 
лепшую будучыню для ўсіх, 
звяртаючы ўвагу на нашых 
самых слабых братоў і най-
больш уразлівыя меншасці, 
каторыя з’яўляюцца 
доўгам, які да гэтага часу 
мае ўся Лацінская Амеры-
ка”, – паведамляе Беларуская 
служба Ватыканскага радыё. 

“Наша вера заўсёды рэ-
валюцыйная”, – сказаў Свя-
ты Айцец, нагадаўшы, што 
мы жывём у свеце, паране-
ным войнамі і гвалтам, і пе-
расцярог ад павярхоўнага 
мыслення, нібы падзелы і 
нянавісць адносяцца толькі да 
напружанасці паміж краінамі 
і сацыяльнымі групамі. На 
самай справе, падкрэсліў 
ён, гэта з’яўляецца праявай 
шырока распаўсюджанага 
індывідуалізму.

Францішак адзначыў, што 
евангелізацыя можа і павінна 
быць інструментам адзінства 
памкненняў, адчувальнасці, 
чаканняў і нават нейкіх утопій. 
Ён указаў на неабходнасць ба-
рацьбы за інтэграцыю на ўсіх 
узроўнях, пазбягаючы эгаізму, 
спрыяючы камунікацыі і ды-
ялогу і павышаючы якасць 
супрацоўніцтва. Папа перас-
цярог ад “мірской духоўнасці”, 
якая палягае на бясплод-
ным імкненні да ўлады, 
прэстыжу, задавальнення 
або эканамічнай бяспекі і 
з’яўляецца перашкодай на 
шляху да адзінства, правакуе 
войны паміж людзьмі.

Падобныя акцэнты Папа 
Францішак расставіў 

і падчас свайго візіту ў 
Балівію, падкрэсліўшы, што 
гэтая зямля блаславёная ў 
разнастайнасці народаў, якія 
жывуць на ёй. І гэта з’яўляецца 
пастаянным заклікам да 

Папа ў Лацінскай Амерыцы
У пачатку ліпеня Святы Айцец здзейсніў дзявятае 

апостальскае падарожжа за межы Італіі. 
 а. Зміцер Чарнель, рэдэмптарыст 

ўзаемнай павагі і дыялогу. 
Ён нагадаў, што ў Балівіі ка-
стыльская мова суіснуе сёння 
з 36 першаснымі дыялектамі. 
“Я прыбыў у якасці госця і 
пілігрыма, каб умацаваць 
веру тых, хто верыць ва 
ўваскрослага Хрыста. Каб 
мы ўсе, хто верыць у Яго, 
будучы пілігрымамі ў гэ-
тым жыцці, заставаліся 
сведкамі Яго любові, за-
чынам лепшага свету, і 
каб мы супрацоўнічалі ў 
стварэнні грамадства 
больш справядлівага і 
салідарнага”, – запэўніў 
Папа.

На думку Пантыфіка, Кас-
цёл заснаваны на прыярытэт-
ным і евангельскім імкненні 
да дапамогі бедным. “Братэр-
ская любоў, якая з’яўляецца 
адлюстраваннем новай 
запаведзі Езуса, выяўляецца 
ў праграмах, ініцыятывах і 
ўстановах, што імкнуцца да 
інтэгральнай падтрымкі 
асобы, а таксама клопату і 
абароны слабых”, – адзначыў 
ён і дадаў, што “сёння, калі 
так часта забываюць або 

блытаюць фундаменталь-
ныя каштоўнасці, асаблівай 
увагі з боку тых, хто нясе 
адказнасць за агульнае да-
бро, заслугоўвае сям’я”.

Пантыфік выказаў над-
зею на тое, што Балівія змо-
жа стварыць новы культурны 
сінтэз на падставе інтэграцыі 
і адзінства, якое палягае на 
гармоніі разнастайнасці. На 
думку Францішка, небяспечна 
прызвычайвацца да асяроддзя 
няроўнасці, бо росквіт, які мае 
на ўвазе толькі матэрыяльнае 
ўзбагачэнне, заканчваецца 
эгаізмам і абаронай выключ-
на асабістых інтарэсаў, не ду-
маючы пра іншых. Росквіт, які 
разумеецца такім чынам, вяд-
зе да канфліктаў і сацыяльнай 
дэзінтэграцыі, нараджае зло 
карупцыі.

Папа звярнуў увагу на неаб-
ходнасць павагі да прынцыпаў 
свабоды, якая заўсёды за-
стаецца найлепшым асярод-
дзем для таго, каб мысля-
ры, грамадскія аб’яднанні, 
сродкі масавай камунікацый 
выконвалі сваю функцыю з 
запалам і крэатыўнасцю ў 
служэнні супольнаму дабру. 
Святы Айцец нагадаў, што 
хрысціянства адыгрывае 
важную ролю ў фармаванні 
тоеснасці народа. “Нашай 
задачай будзе стымуля-
ванне і падтрымка, каб 
нараджалася духоўнасць і 
хрысціянская актыўнасць у 
грамадскіх ініцыятывах”, – 
сказаў Францішак.

Пантыфік заклікаў да аба-
роны сям’і ад пагроз гвал-
ту, алкагалізму, мачыз-
му, наркаманіі, беспрацоўя, 
адсутнасці грамадскай 
бяспекі, адмовы ад ста-
рых, бяздоглядных дзяцей, 
ідэалагічнай каланізацыі. Ён 
указаў на праблему іміграцыі 
і неабходнасці навядзення 
мастоў замест сцен.

Будучы ў Парагваі, Святы 
Айцец нагадаў, што на 

працягу ўсёй сваёй гісторыі 
краіна перажыла вялікія па-
куты вайны, братазабойчых 
змаганняў, недахопу свабоды і 
зневажання правоў чалавека. 

Папа заклікаў: “Ніколі больш 
братазабойчых войнаў! 
Заўсёды будуйма мір!”

З вялікімі ”эмоцыямі і за-
хапленнем” Святы Айцец 
падкрэсліў вызваленчую 
ролю парагвайскіх жанчын 
у гэтых драматычных перы-
ядах гісторыі. Ён адзначыў, 
што нацыя, якая забывае 
сваё мінулае, сваю гісторыю і 
свае карані, не мае будучыні. 
“Памяць, якая трывала 
ўкаранілася ў справядлівасць, 
далёкая ад пачуццяў по-
мсты і нянавісці, ператварае 
мінулае ў крыніцу натхнен-
ня для пабудовы гарманічнай 
будучыні, робячы нас 
людзьмі, што ўсвядомілі тра-
гедыю і бессэнсоўнасць вай-
ны”, – сказаў Папа.

“На першым мес-
цы ў эканоміцы, прад-
прымальніцтве і палітыцы 
стаіць чалавек і асяроддзе, 
у якім ён жыве”, – заўважыў 
Папа. Ён перасцярог ад 
ідалапаклончай эканамічнай 
мадэлі, якая патрабуе пры-
нясення ў ахвяру чалавечых 
жыццяў на алтары грошай і 
прыбытку.

Наведаныя Святым 
Айцом краіны і тыя 

праблемы, на якія звярта-
лася ўвага падчас паездкі, 
скіроўваюць нашыя погляды 
на існасць усяго чалавецтва 
ў гэтым свеце. Як грамадства 
гэтых лацінаамерыканскіх 
краінаў, так і ўсё чала-
вецтва ўяўляе сабою 
шматмоўную, шматэтнічную, 
шматрэлігійную суполь-
насць людзей, большасць 
якіх знаходзіцца ў складаным 
стане. Гэта ёсць вобраз усяго 
свету, і праблемы, што стаяць 
перад Эквадорам, Парагваем 
ці Балівіяй, стаяць перад усёй 
планетай. Бог чакае ад нас яд-
нання ў братэрстве і ўзаемнай 
дапамозе. Усім нам неабходна 
зразумець вялікую праўду, 
пра якую польскі паэт кс. Ян 
Твардоўскі пісаў: “Няроўныя 
патрабуюць адно аднаго, ім 
лягчэй зразумець, што кож-
ны – для ўсіх, і прачытваць 
цэласць”.

Сирийские католические монахини-
траппистки в некотором смысле нарушили 
обет молчания, который дают члены этого ор-
дена. Они опубликовали обращение к миро-
вой общественности, в котором призвали не-
предвзято взглянуть на ситуацию в Сирии.

Как сообщает «Osservatore Romano» со ссылкой 
на сайт Ora pro Siria, тишина небольшой обители 
трапписток, расположенной недалеко от границы 
с Ливаном, в последнее время постоянно наруша-
ется грохотом взрывов.

Авторы обращения призывают мировую об-
щественность осознать, что за конфликтом в Си-
рии стоят политические интересы и манипуляции. 
Чтобы составить объективное мнение о конфлик-
те, нужно выслушать все стороны, уверены мона-
хини.

Траппистки осуждают дезинформацию и «на-
силие СМИ», обслуживающих интересы различ-
ных сторон конфликта. Но главное, к чему они 
призывают, – это отмена международных санкций, 
жертвами которых являются в Сирии самые слабые 
и незащищенные, а вовсе не власть придержащие.

Сирийцы лишены сегодня самого необходимо-
го: еды, медикаментов. Все это продается втридо-

рога, что влечет за собой преступления, контра-
банду, коррупцию и спекуляцию.

Как и в Ираке, международное эмбарго лишь 
подливает масло в огонь братоубийственной вой-
ны, пишут монахини. По приблизительным оцен-
кам, за годы конфликта в Сирии было убито 220 
000 человек, около миллиона было ранено и иска-
лечено, более 10 млн. сирийцев стали беженцами.

В конце своего обращения члены траппистской 
общины призывают международную обществен-
ность не предаваться отчаянию при виде страда-
ний сирийского народа, не думать, что создавшая-
ся ситуация неразрешима, а напротив – искать пути 
установления мира в многострадальной арабской 
стране.

Члены Ордена траппистов (официально он 
именуется Орденом цистерцианцев строгого со-
блюдения) обязаны молиться 11 часов в сутки, тру-
диться (первоначально в поле), соблюдать молча-
ние, прерываемое только для молитв, песнопений 
и по другим уважительным причинам, и строгий 
пост, включающий полный запрет на мясо, рыбу и 
яйца и облегчаемый только для больных.

blagovest-info.ru, newsru.com

Католические монахини в Сирии нарушили обет молчания, 
чтобы привлечь внимание к ситуации в стране
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Галоўным пасвячальным 
біскупам падчас урачыстасці 
быў Апостальскі Нунцый у 
Беларусі арцыбіскуп Клаўдыё 
Гуджэроці, біскупамі-
асістэнтамі – Старшыня 
Канферэнцыі Каталіцкіх 
Біскупаў у Беларусі Мітрапаліт 
Мінска-Магілёўскі арцыбіскуп 
Тадэвуш Кандрусевіч і 
біскуп Гродзенскі Аляксандр 
Кашкевіч.

“Каталіцкі Веснік” прапа-
нуе сваім чытачам 5 самых 
цікавых фактаў з жыцця ма-
ладога біскупа Аляксандра 
Яшэўскага SDB.

1. Грунтоўная 
адукацыя

Біскуп Яшэўскі SDB на да-
розе да святарства і манаска-
га жыцця скончыў некалькі 
навучальных устаноў. У 
1991 годзе ён паступіў у 
Салезіянскую духоўную 
семінарыю ў г. Чэрвіньск-над-
Віслай (Польшча). Вывучаў 
філасофію ў Салезіянскай 
духоўнай семінарыі ў г. Лодзь 
(Польшча) і тэалогію ў Папскім 
Салезіянскім універсітэце ў 
Рыме. Там жа ён атрымаў сту-
пень ліцэнцыята дагматыч-
най тэалогіі. Валоданне та-
кой ступенню азначае, што яе 
ўладальнік мае права выкла-
даць у каталіцкіх ВНУ.

2. Багаты кар’ерны 
досвед

Нягледзячы на малады 
ўзрост, яшчэ будучы свя-
таром, біскуп Аляксандр 
паспеў папрацаваць на роз-

В течение одной не-
дели на храм святой 
Екатерины Сиенской 

было совершено два напа-
дения. В один из вечеров в 
церковь проник человек, ко-
торый разорвал находящее-
ся там Священное Писание, 
разбросал книги и разгромил 
храм. Спустя несколько дней 
вандалы облили краской 
статую Христа, отбили у ста-
туи руки и расписали здание 
близлежащей школы. Ущерб 
составил более 10 000 долла-
ров.

Узнав об этих инциден-
тах, имам местного мусуль-
манского центра Хамид Сли-
ми решил помочь католикам. 
Он пообщался с настоятелем 
прихода, который показал 
ему запись с камеры видеона-
блюдения. «Это была ужасная 
сцена. Парень вырвал стра-
ницы Библии, сломал алтарь, 
бросил крест, – сказал имам. 
– Когда я увидел это, то поду-
мал, что это было совершен-
но несправедливо. Это было 
просто неправильно».

Хамид Слими рассказал об 
увиденном своим прихожа-
нам, и в течение одного дня 
они собрали 5000 долларов 
на восстановление католи-
ческой церкви. «Благотвори-
тельность никого не дискри-
минирует, никого не исклю-
чает. Это акт, который будет 
вознагражден. И не имеет 
значения, кто является по-
лучателем нашего пожертво-
вания», – сказал имам Хамид 
Слими.

Передавая пожертвования 
католическому приходу, имам 
подчеркнул, что его община 
была рада помочь, и так по-
ступил бы каждый мусульма-
нин. Поблагодарив имама, на-
стоятель церкви о. Камилло 
Ландо сказал, что это краси-
вый и щедрый жест. «Это так-
же акт доверия и понимания. 
Мы живем здесь вместе, бок 
о бок. Сохраняя нашу веру, 
мы должны чтить и уважать 
людей других вероисповеда-
ний», – отметил священник.

gaudete.ru

38-гадоваму а. Саль-
ваторэ было наканавана 
несці святарскае служэн-
не ўсяго два з паловай меся-
цы. Але, нягледзячы на сла-
басць, ён штодня адпраўляў 
Імшы, ахрысціў дзіця і 

суцяшаў іншых пацыентаў 
анкалагічнага шпіталя, у якім 
сам знаходзіўся.

За два дні да пасвячэння, 
што адбылося 16 красавіка, 
Сальваторэ патэлефанаваў 
сам Папа. “Першае святар-

Пяць фактаў пра біскупа 
Аляксандра Яшэўскага SDB

Як ужо, напэўна, вядома нашым чытачам, 9 
чэрвеня Папа Францішак прызначыў дапамож-
ным біскупам Мінска-Магілёўскай архідыяцэзіі 
прэзбітара Аляксандра Яшэўскага SDB. Біскупскія 
пасвячэнні адбыліся 27 чэрвеня ў архікатэдральным 
касцёле ў Мінску. Новаму біскупу нададзена 
Пантыфікам тытулярная біскупская кафедра Furnоs 
maior. Ён накіраваны на служэнне ў Магілёўскую 
частку Мінска-Магілёўскай архідыяцэзіі.

У Італіі памёр святар, 
які ўжо смяротна хворы быў пасвечаны 
па асабістым блаславенні Папы

Малады італьянскі святар Сальваторэ Мелона 
(Salvatore Mellone) памёр 29 чэрвеня. Яму заставала-
ся скончыць яшчэ два курсы семінарыі, калі лека-
ры паставілі страшэнны дыягназ: тэрмінальная ста-
дыя раку. І тады Папа Францішак асабіста блаславіў 
высвяціць семінарыста, які памірае, на святара.

скае блаславенне, якое ты 
дасі, дай мне, – папрасіў яго 
Пантыфік. – Сальваторэ, я з 
табой. Ты будзеш пасвечаны, 
і ты адправіш Імшу”.

Калі яго пасвячалі, а. Ме-
лона сказаў: “Сёння я адчу-
ваю, што мяне нясе на пля-
чах Сам Хрыстос. І як святар 
я буду насіць на сваіх плячах 
стулу дзеля выратавання све-
ту. Калі мне ўдасца здзейсніць 
хаця б адну Эўхарыстыю, гэта 
будзе для мяне сапраўдным 
саўдзелам у святарстве Хры-
ста”.

Сведкі расказваюць, што ў 
гутарках з тымі, хто наведваў 
яго, святар, які паміраў, увесь 
час паўтараў: “Быць святаром 
– цудоўна!”

Адпяванне а. Сальваторэ 
здзейсніў 30 чэрвеня яго ар-
дынарый – арцыбіскуп гора-
да Трані (вобласць Апулія) 
Джаванні Батыста Пік'еры.

Сібірская 
каталіцкая газета

Мусульмане помогли 
католикам восстановить храм

Мусульмане из канадского города Миссиссога по-
жертвовали 5000 долларов на восстановление мест-
ной католической церкви после нападения на нее 
вандалов.

ных пляцоўках, значная коль-
касць якіх – гэта невялікія 
вясковыя парафіі: Жодзішкі, 
Баруны, Жупраны. Мана-
скае пакліканне да ордэ-
на салезіянаў стала прычы-
най таго, што будучы іерарх 
нёс адказную паслугу ў ме-
жах ордэна. Гэта пасада са-
кратара спецыяльнай акругі 
Салезіянскай Кангрэгацыі 
(Усходнееўрапейскай) з 
сядзібай у Маскве, паса-
да дырэктара салезіянскай 
супольнасці ў Мінску, 
інспектарыяльнага дарад-
цы спецыяльнай акругі 
Салезіянскай Кангрэгацыі 
(таксама з сядзібай у Маскве). 
Акрамя таго, айцец Аляк-
сандр быў членам катэхетыч-
най камісіі пры Канферэнцыі 
Каталіцкіх Біскупаў у 
Беларусі. Па сённяшні дзень 
ён з'яўляецца выкладчы-
кам дагматычнай тэалогіі ў 
Тэалагiчным каледжы Мінска-
Магілёўскай архідыяцэзіі.

3. Валоданне 
мовамі

Біскуп Аляксандр сва-
ёй адукаванасцю толькі 
падкрэслівае актуальную 
моўную сітуацыю Касцёла ў 
Беларусі. Каб плённа праца-
ваць у сучасных беларускіх 
умовах, святару неабходна 
валодаць як мінімум трыма 
мовамі: беларускай, рускай і 
польскай. Біскуп Аляксандр 

ведае яшчэ і італьянскую. 
Гэта, несумненна, дапаможа 
яму ў наладжванні трыва-
лых кантактаў з каталіцкімі 
дыяцэзіямі ў свеце.

4. Беларускі 
патрыёт

Падчас сваёй прамовы 9 
чэрвеня 2015 года арцыбіскуп 
Клаўдыё Гуджэроці, 
прадстаўляючы прысут-
ным асобу новага біскупа-
намінанта, падкрэсліў, што 
асноўнымі задачамі маладога 
біскупа будуць евангелізацыя 
і беларускі патрыятызм. 
Відавочна, што развіваць і 
падтрымліваць патрыятызм 
можа толькі той, хто сам 
з’яўляецца патрыётам род-
най зямлі.

5. Малады біскуп 
для моладзі

Асаблівае пакліканне 
Аляксандра Яшэўскага SDB да 
супольнасці айцоў-салезіянаў 
указвае на яго даўнюю пра-
гу працаваць для моладзі. 
Малады ўзрост біскупа ў гэ-
тым будзе толькі дапама-
гаць. А вопыт выкладчыка 
і катэхізатара зробяць яго 
кіраўнічыя душпастырскія 
рашэнні карыснымі для Кас-
цёла на ўсёй Магілёўшчыне.

Падрыхтаваў 
кс. Віктар Місевіч
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У апошнюю суботу меся-
ца, а 18-й гадзіне, распачала-
ся Вігілія ўрачыстасці святых 
Апосталаў Пятра і Паўла. Ад-
былася святая Імша, а ада-
рацыя Найсвяцейшага Са-
краманту доўжылася да 14 
гадзіны ў нядзелю. Вечарам, 
ноччу, раніцай і днём вернікі 
маліліся ў касцёле без пера-
пынку. Кожны мог прыйсці і 
пабыць з Езусам, памаліцца, 
пагаварыць пра свае набале-
лыя справы, папрасіць пра 
штосьці.

А 14-й гадзіне над усім на-
ваколлем пачуўся мілагучны 
звон. Ён даляцеў да далёкіх 
вёсачак і хутароў, якія 
размясціліся на берагах воз-
ера Дрысвяты. Гэты звон 
абвяшчаў пра тое, што ў кас-
цёле пачынаецца вялікае свя-
та і напаўняў людскія сэрцы 
любоўю да Бога. 

У святыні сабралася шмат 
вернікаў. Дзякуючы паслузе 
святароў Эдварда Ахрамовіча 
з Опсы, Андрэя Бочара з 
Далёкіх, Зянона Шчонхара з 
Пеліканаў парафіяне змаглі 
прыступіць да сакраман-
ту споведзі і даручыць свае 
просьбы і надзеі Езусу Хры-
сту ў Найсвяцейшым Сакра-
манце.

Святую Імшу адпраўлялі 
ксёндз Генадзь і ксёндз Эд-
вард. Разам з усёй нашай су-
польнасцю ўдзел у свяце пры-
няла мама ксяндза Генадзя. 
Нізкі паклон ёй, што выха-
вала для нас такога слаўнага 
сына – святара.

Традыцыйна на заканчэн-
не набажэнства адбылася 
ўрачыстая працэсія з Найсвя-
цейшым Сакрамантам вакол 
касцёла, падчас якой гучала 
Літанія да Сэрца Езуса, а по-
тым усе дружна спявалі гімн 
“Цябе, Бога, праслаўляем”.

Але на гэтым свята не за-
вяршылася. Дзякуючы му-

драму душпастыру кс. Генад-
зю было загадзя прадумана, 
каб вернікі мелі не толькі 
духоўную ежу, але і маглі пача-
ставацца шашлыкамі, свежай 
юшкай і мноствам слодычаў.

Парафіяне ля касцёла 
змаглі паглядзець выступлен-
не артыстаў мясцовага калек-
тыву “Вярба”, паслухаць песні, 
музыку. Яшчэ больш узняўся 
святочны настрой. Пачалі 
танцаваць дзеці, моладзь і на-
ват пажылыя разам з ксянд-
зом Генадзем.

Бог падараваў чалаве-
ку магчымасць адпачынку. 
Вельмі добра, калі адпачы-
нак праходзіць у супольнасці, 
калі чалавек можа сустрэцца з 
іншым чалавекам і падзяліцца 
з ім сваёй радасцю. Фэст яшчэ 
больш згуртаваў вернікаў і 
наблізіў іх да Бога.

Ксёндз Генадзь з до-
брай усмешкай хадзіў ся-
род прысутных, адказваў на 
пытанні, фатаграфаваўся з 
ахвотнымі. Напрыканцы ён 
падзякаваў усім за актыўны 
ўдзел у святкаванні і дадаў, 
што заўсёды шчаслівы, 
калі бачыць сваіх парафіян 
з’яднанымі на дарозе да Бога, 
калі наша парафія ўяўляе са-
бой вялікую сям’ю.

У вызначаны час, амаль 
апоўначы, на плошчы каля 
касцёла сабралася шмат 
парафіян і гасцей і ксёндз Ге-
надзь парадаваў усіх святоч-
ным феерверкам. Прысутныя 
былі задаволеныя, чуліся ра-
дасныя воклічы і апладыс-
менты.

Вялікі дзякуй ксяндзу 
Генадзю за гэты фэст, дзе 
малітва з адпачынкам былі 
побач!

З удзячнасцю, парафіяне 
парафіі святых Апосталаў 

Пятра і Паўла (аг. Дрысвяты, 
Браслаўскі р-н)

Хвала Хрысту! 
Вось толькі што 

вярнуліся з пілігрымкі, з 
агульнапарафіяльнага спат-
кання ў аграгарадку Опса, 
што на Браслаўшчыне. Гэта 
мерапрыемства было па-
дрыхтавана і арганізавана 
кс. Эдвардам (касцёл св. Яна 
Хрысціцеля). Былі запро-
шаны пасланцы, адказныя і 
аніматары суседскіх груп з 
Пастаў, Далёкіх і Лынтупаў. 
Тэма спаткання была “Ніхто 
не можа верыць сам”.

Трэба адзначыць, што ўсе 
ўдзельнікі гэтага спаткан-

Як дзяліцца верай

У страшны час атэізму 
кожны год 16-га 

ліпеня ва ўрачыстасць 
Маці Божай Шкаплернай 
па даўняй традыцыі пад 
вялікім сакрэтам ад мясцо-

вых уладаў вернікі збіралі 
ахвяру і адносілі яе да дзей-
ных касцёлаў з просьбай аб 
вяртанні нашай святыні і 
навяртанні нявернікаў.

З 1994 года ў нашай 

Малітва – Божая іскра
У мястэчку Ёды да Другой сусветнай вайны была 

капліца Маці Божай Шкаплернай. У вайну капліцу 
спалілі, а касцёл, яшчэ недабудаваны, новая 
ўлада разабрала і зрабіла з яго школьны інтэрнат. 
Вернікам было цяжка пагадзіцца жыць без Божай 
апекі, людзі верылі ў сілу малітвы да Пана Бога.

 Галіна Пучынская, мястэчка Ёды

капліцы заўсёды адбываец-
ца ўрачыстасць Маці Божай 
Шкаплернай. Таксама кож-
ную нядзелю і ў святы мы 
можам бываць на святой 
Імшы, усхваляць Пана Езуса, 
Маці Божую за такі цуд, учы-
нены праз малітву тагачас-
ных вернікаў.

Мне вельмі цікава, калі на 
старонках газеты пішуць аб 
вяртанні здароўя і вырашэнні 
іншых жыццёвых цяжкасцей 
праз малітвы да Пана Бога і 
Маці Божай.

Фэст святых Апосталаў Фэст святых Апосталаў 
Пятра і Паўла ў ДрысвятахПятра і Паўла ў Дрысвятах

Кожны год у канцы чэрвеня на намоленай дрыс-
вяцкай зямлі збіраюцца людзі з усіх суседніх вёсак і 
госці, каб разам пакланіцца Богу і ўспомніць цяжкі 
шлях Езуса Хрыста на нашай грэшнай зямлі.

ня добра падрыхтаваліся. 
Напачатку была прэзента-
цыя ўсіх груп, што працуюць 
у касцёлах па адраджэнні і 
ўзмацненні евангелістычнай 
дзейнасці. Прысутныя 
дзяліліся вопытам сваёй пра-
цы ў гэтым накірунку. Потым 
было абмеркаванне ў групах і 
прыняцце рашэння па гэтай 
сапраўды складанай тэме. 

Урэшце ўдзельнікі прыйшлі 
да высновы, што вера – гэта не 
асабістая справа аднаго чала-
века, яна – дабро для ўсіх. Калі 
не дзяліцца верай з іншымі, 
яна хутка згіне. “Нельга ве-

рыць самому, вера з’яўляецца 
толькі ў супольнасці і 
толькі разам мы атрымаем 
збаўленне”, – гаворыць Папа 
Францішак. Бо і Пан сказаў: 
“Дзе двое ці трое сабраліся ў 
імя Маё, там Я ёсць сярод іх”. 

Таму мы, хрысціяне, 
павінны распаўсюджваць 
нашу веру і дзяліцца ёй 
з кожным паўсюль: у 
сем’ях, у парафіяльных і 
дыяцэзіяльных групах. А 
такія вось сустрэчы вельмі ка-
рысныя, бо цікавыя, прыем-
ныя і адказваюць запатраба-
ванням часу. Усе мы духоўна 
ўзбагаціліся і атрымалі ка-
рысны вопыт, што дазволіць 
нам больш дасканала праца-
ваць у сваіх супольнасцях. 

Шчыры дзякуй усім заан-
гажаваным у гэтым мерапры-
емстве! У першую чаргу, на-
шым святарам: пробашчу Ан-
джэю Возьняку, кс. Эдварду і 
кс. Андрэю з Далёкіх.

Шчыры дзякуй тым 
цудоўным і гасцінным люд-
зям, дзе мы начавалі, бо су-
стрэча доўжылася два дні.

Асабістая падзяка Вікторыі 
Чаркасавай за правядзенне 
спаткання, а кіраўніку прад-
прыемства “Маяк Браслаўскі” 
Раману Іванавічу Шукелю і 
супрацоўнікам сталовай за 
цудоўны, смачны абед для 
нас, пілігрымаў. Хай добры 
Бог дапамагае ім у жыцці і 
працы!

З павагай і ўдзячнасцю, 
Аліцыя Трафімовіч,

фота Эмы Станкевіч
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Памятаючы пра 
просьбы нашых 
чытачоў, мы працяг-
ваем нашу рубры-
ку  “Газетная закры-
стыя”.

Кожны з вас, дарагія 
сябры, можа даслаць у 
газету інтэнцыю для 
адпраўлення св. Імшы. 
Многія жывуць далёка 
ад касцёла і не маюць 
магчымасці своечасо-
ва запісаць інтэнцыю 
св. Імшы. Зрабіць гэта 
можна праз газету 
“Каталіцкі Веснік”. Да-
статкова толькі выраз-
аць бланк і запоўніць 
яго выразным почыр-
кам.

Можна пісаць імёны 
блізкіх памерлых, а 
таксама імёны тых, хто 

патрабуе ласкі здароўя 
ці навяртання. Адзін 
запоўнены бланк абаз-
начае адну асобную 
інтэнцыю св. Імшы.

Затым запісаны 
бланк трэба даслаць на 
карэспандэнцкі адрас 
рэдакцыі:

Газета 
“Каталіцкі Веснік”
вул. Савецкая, 1
211800
г. Глыбокае 
Віцебскай вобл.

Даслаць ахвяраван-
не на св. Імшу можна 
праз паслугу Белпош-
ты. Вельмі пажада-
на, каб ахвяра за Імшу 
была не менш за 100 
тысяч рублёў. Ёсць маг-
чымасць замовіць гры-

гарыянскую св. Імшу, 
але зрабіць гэта можна, 
патэлефанаваўшы па 
тэл.: +375297365307.

Адправіць ахвя-
раванне можна па 
ніжэйнапісаным адра-
се:
Місевіч 
Віктар Мар’янавіч
вул. Савецкая, 1
211800
г. Глыбокае 
Віцебскай вобл.

Хто адпраўляе 
св. Імшы ў гэтых 
інтэнцыях?

Гэта робяць свята-
ры ва ўсходніх раёнах 
Беларусі, дзе шмат не-
багатых парафій. 

Дарагія сябры! Запра-
шаем Вас прыняць уд-

Газетная закрыстыя зел у праекце “Газетная 
закрыстыя”. Дашліце ах-
вяраванне на св. Імшу. 
Гэтым вы падтрымае-
це святароў на ўсходзе 
краіны. 

Будзьма адказнымі 

адно за аднаго. Будуй-
ма Божае Валадарства 
ў нашай краіне раз-
ам! Няхай праз нашае 
супрацоўніцтва ў газе-
це “Каталіцкі Веснік” 
Касцёл у Беларусі мац-

нее і развіваецца на 
хвалу Божую і радасць 
людзям!

Рэдакцыя 
“Каталіцкага Весніка”

Хто замаўляе
(Імя, прозвішча, 
індэкс, адрас і тэле-
фон)

 

Інтэнцыя св. Імшы
(за каго будзе 
адпраўлена св. Імша)

Святар, які адправіў 
Св. Імшу (запаўняецца 

Інтэнцыя св. Імшы

Правіла жанру

Сапраўды, часта 
фэнтэзі асацы-
юецца з лёгкай 

літаратурай, мэта якой 
– забаўляць чытача. Ад-
нак трэба прыгадаць, што 
прабацькам гэтага жан-

ру быў Джон Рональд Руэл 
Толкін, які заклаў у яго 
пэўныя прынцыпы, што 
наўмысна альбо несвядо-
ма паўтараюць наступнікі 
пісьменніка.

Паводле Толкіна, тое, што 
ён рабіў, – гэта распавядаў 
“казку”. Менавіта ў ме-

“Сем камянёў” – беларускае фэнтэзі

Зусім нядаўна пабачыла свет першая кніга на бела-
рускай мове ў жанры фэнтэзі – “Сем камянёў” Аляк-
сея Шэіна. Твор ужо набірае папулярнасць сярод 
беларускіх чытачоў, што само па сабе сведчыць пра 
добры ўзровень кнігі, аднак, каб, даць ёй належную 
ацэнку, трэба крыху паглыбіцца ў тэматыку ды даве-
дацца, чым ёсць уласна жанр фэнтэзі.

 а. Андрэй Буйніч

жах такой літаратурнай 
канцэпцыі працаваў Май-
стар, патлумачыўшы яе ў 
сваім эсэ “Аб казках” ды не-
каторых сваіх лістах. Па-
няцце субкрэацыі (друга-
стварэння) знаходзіцца ў 
цэнтры гэтай канцэпцыі. 
Субкрэацыя, паводле 
Толкіна, – гэта ўключэнне 
ў творчую справу Бога. 
Ён сам акрэслівае сваю 
міфалогію прыметнікам 
“другатворчая”, бо яна 
нібы люстэрка (якое ак-
цэнтуе, падкрэслівае 
пэўную праўду) нашага 
рэальнага свету, таксама 
хрысціянскага Аб'яўлення, 
а перадусім з’яўляецца ад-
люстраваннем адзінага 
праўдзівага Міфа, якім ёсць 
Евангелле.

Варта тут таксама раска-
заць пра яшчэ адно перака-
нанне Майстра. Ва ўжо зга-
даным эсэ ён піша: “Гато-
вы амаль даць рызыкоўнае 
сцверджанне, што кожная 
казка павінна скончыцца 
шчасліва. Я б акрэсліў тра-
гедыю як самую высокую 
форму драмы, а яе супраць-
легласць – як сапраўдную 
форму казкі. Паколькі нам 
нестае слова, каб акрэсліць 
гэту супрацьлегласць, 
то я буду называць яе 
eukatastrophe [літаральна – 
„шчаслівы канец”]» .  

Аповед, які вядзе да 
eukatastrophe, ёсць самай 
дасканалай формай казкі, 
яе самай высокай формай 
уплыву” . У „шчаслівым 
канцы” аўтар эсэ ба-
чыць элемент, які існуе і ў 
Евангеллі: „У eukatastrophe 
мы атрымліваем намёк на 
большы адказ – на далёкі 
водбліск ці рэха Evangelium 
у рэальным свеце” . Толкін 
бачыць Добрую Навіну як 
праўдзівую казку, у якой 
народзіны Хрыста – гэта 
eukatastrophe гісторыі ча-
лавека, а Уваскрасенне 
– eukatastrophe гісторыі 
Уцелаўлення .

Беларуская казка

Аляксей Шэін, які до-
бра знаёмы з творчас-
цю Толкіна, захоўвае 

найлепшыя традыцыі Май-
стра. Ён амаль пазбягае так 
ненавісных Толкіну алего-
рый, але ідзе дарогай асацыя-
цый. 

Кніга “Сем камянёў” распа-
вядае пра краіну-выспу Эфе-
рыю, якая, паводле толкінскай 
канцэпцыі, выступае другат-
ворам ад нашага ўласнага 
свету. Эферыя – гэта поле, на 
якім аўтар падкрэслівае і ак-
цэнтуе каштоўнасці, такія 
блізкія яго сэрцу, каторыя 
складаюць мэсідж, што ён 
прагне перадаць чытачу. Ся-
род гэтых каштоўнасцяў най-
больш яскрава бачныя кахан-
не, вера, свабода.

Галоўны герой твора Ясь, 
паводле законаў жанру, уцяг-
нуты ў прыгоды. Яго місія – 
адшукаць сем камянёў, якія 
дапамогуць знайсці Жывую 
Ваду. Жывая Вада павінна 
ўратаваць краіну Эферую, 
што пакутуе пад прыгнё-
там адмоўнага героя – Вор-
мара. У пошуку Жывой Вады 
характар галоўнага героя 
змяняецца, а ён сам мусіць 
здзейсніць шмат выбараў, каб 
пазней усвядоміць, кім ён на-
самрэч ёсць. Ясь здае іспыт 
сяброўства, робіцца сведкам 
здрады ды яе наступстваў. 
Місія Яся становіцца вы-
прабаваннем яго вернасці і 
мужнасці.

Ці можна назваць фэнтэзі 
Аляксея Шэіна хрысціянскім? 
Сам Толкін пазбягаў гэтага 
слова ў дачыненні да сваёй 
творчасці, бо ці ж можна лю-
стра назваць “хрысціянскім” 
ці “будыйскім”? Люстра – гэта 
інструмент, які праўдзіва па-
казвае рэчаіснасць. Гэтак і 
тут: “Сем камянёў” Шэіна – 
гэта “люстэрка” беларускай 
вытворчасці, якое дапамагае 
нам прыгледзіцца да духоўнай 
рэчаіснасці і яе законаў, като-
рыя вакол нас. У хрысціяніна, 

напрыклад, Жывая Вада з ра-
мана, напэўна, будзе асацы-
явацца са Словам Божым, з 
Хрыстом, але гэта не адзінае 
магчымае прачытанне дадзе-
нага сімвала. Аўтар не змушае 
да выключна хрысціянскага 
прачытання сваёй кнігі, і гэта 
прываблівае чытачоў з роз-
ным светапоглядам.

З іншага боку, калі б хто-
небудзь запытаў, ці мог быць 
аўтар “Сямі камянёў” не 
хрысціянінам, то я ўпэўнена 
адказаў бы – не. Рызыкну 
сцвердзіць, што такія “лю-
стры” могуць майстраваць 
толькі тыя, хто асабіста 
сутыкнуўся з рэчаіснасцю, 
якую хрысціяне называюць 
“Боскае Аб'яўленне”.

Напрыканцы гэтай карот-
кай рэцэнзіі я хачу дадаць 
яшчэ адзін свой уласны кры-
тэрый добрага фэнтэзі. Гэтым 
крытэрыем з’яўляецца жа-
данне прачытаць кнігу яшчэ 
раз. У мяне пасля прачытання 
“Сямі камянёў” такая патрэба 
ўзнікла адразу. Я перакана-
ны, што гэтая кніга не будзе 
ў ліку тых, якія дзеці потым 
здадуць на макулатуру. Яна 
дачакаецца яшчэ не аднаго 
свайго перавыдання. Свой эк-
зэмпляр я захаваю: хто ведае, 
колькі грошай мне прапану-
юць праз 20 гадоў за асобнік 
першага выдання першай 
кнігі з аўтографам Вялікага 
Шэіна?

Заказаць кнігу 
“Сем камянёў” можна, 

патэлефанаваўшы па нума-
ры +375 29 736 53 07, або 

напісаўшы ліст у рэдакцыю. 
Кошт кнігі – 180 000 руб.

“У мяне пасля 
прачытання “Сямі 
камянёў” адразу 
ўзнікла жаданне пе-
рачытаць кнігу яшчэ 
раз

”
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Як распавёў нам 
удзельнік пілігрымкі 
Арцём Калугін з 

Віцебска, “гэта ўжо 21-ая 
пілігрымка, мы ідзём тут з 
Віцебска да полацкай Сафіі, 
узгадваючы і мучаніцкую 
смерць Язафата Кунцэвіча, і 
пяці полацкіх пакутнікаў, якія 
былі забітыя царскім атачэн-
нем. Самога настаяцеля забіў 
асабіста Пётр І”.

Паводле слоў Арцё-
ма, з Віцебска выйшла 46 
пілігрымаў, зараз жа іх 
каля сотні. Мы сустрэлі 
пілігрымку перад Полацкам, 
калі вандроўнікі спыніліся на 
малітву каля крыжа ў Струнні. 
Крыж усталяваны на мес-
цы, дзе некалі размяшчалася 
летняя рэзідэнцыя полацка-
га арцыбіскупа. Пра гэта нам 
распавёў краязнаўца Міхась 
Баўтовіч: “Тут была летняя 
рэзідэнцыя арцыбіскупаў 
полацкіх, а з таго часу, калі 
Кіеў увайшоў у склад Расіі, 
тут была і рэзідэнцыя грэка-
каталіцкага мітрапаліта. Калі 
ж полацкая Сафія была разбу-
раная падчас выбуху параха-
вога склада, Струння некалькі 
дзясяткаў гадоў выконвала 
ролю асноўнай рэзідэнцыі.

Зараз на гэтым месцы ўжо 
нічога не засталося, стаіць 
толькі крыж, які ўсталявалі 
неабыякавыя вернікі. А некалі 
па гэтай сцежцы хадзілі і 
ездзілі святары, пілігрымы, 
дзяржаўныя людзі”.

Мы гутарым з удзельніцай 
пілігрымкі Ірынай Губскай: 
“Гэта ўжо ў мяне 24-ы дзень 
у дарозе. Я адразу пасля 
пілігрымкі Брэст – Будслаў 
пайшла сюды. Нішто мяне не 
прымушае, ёсць такі покліч 
сэрца – ісці, быць сведкам 
Хрыста. Гэта магчымасць су-
стрэцца з сябрамі, сустрэцца з 
Богам, з сабой – тое, што не-
магчыма знайсці ў штодзён-
ным жыцці”.

Спадарыня Ірына 
з’яўляецца верніцай-рыма-

каталічкай. У пілігрымку 
яна пайшла, каб падтры-
маць сяброў па веры. Яна 
лічыць, што ў Беларусі шмат 
працы для хрысціян розных 
канфесій і дзяліцца тут не 
варта: “У Беларусі ўвогуле 
хрысціянства варта адрад-
жаць. Я думаю, тут для кож-
най царквы хопіць поля 
для дзейнасці. Як кажуць, 
працаўнікоў мала, а праца 
вялікая. Галоўнае, каб было 
жаданне працаваць, каб былі 
сілы для гэтага. Мы праходзілі 
па вёсках з Віцебска да Полац-
ка, і для мяне як ураджэнкі 
Заходняй Беларусі гэта про-
ста вымерлая зямля. Людзі 
тут ёсць, але іх мала, і яны 
пілігрымаў не ўспрымаюць 
ніяк, абсалютна ніяк”.

Наступны прыпынак 
пілігрымы робяць каля ста-
раабрадскай паморскай 
царквы ў Полацку. Яе наста-
яцель Пётр Арлоў – высокі, 
з сівой барадой, сапраўдны 
памор – радасна сустракае 
пілігрымаў. Ён запрашае іх 
на гарбату ў трапезны храм. 
Айцу Пятру ўжо за восемдзя-
сят, але, калі назіраеш за тым, 
як ён імкліва завіхаецца каля 
гасцей, нізашто не паверыш у 
яго ўзрост. З карэспандэнтамі 
ён размаўляць адмаўляецца, 
таму пра яго гаворыць наста-
яцель грэка-каталіцкай царк-
вы святой Параскевы айцец 
Аляксандр Шаўцоў: “Напа-
чатку пілігрымку настаяцель 
гэтай царквы запрашаў адпа-
чыць, папіць вады толькі по-
бач з царквою, што таксама 
з’яўляецца знакам адзінства і 
брацтва з боку стараабрадцаў. 
Потым стаў пускаць нас на 
падворак царквы, а зараз уво-
гуле мы цешымся з таго, што 
нас запрашаюць у трапезны 
храм, а гэта для старавераў 
месца вельмі значнае”.

Па словах айца Аляксан-
дра, Пётр Арлоў – адзіны, хто 
прымае ў сваёй царкве грэка-
каталіцкіх пілігрымаў. Каля 

Грэка-католікі ўшанавалі памяць 
полацкіх пакутнікаў

З гэтай нагоды адбылася пешая пілігрымка з 
Віцебска ў Полацк. Яна пачалася ад месца, дзе 
загінуў святы Язафат Кунцэвіч, і закончылася каля 
сцен Сафійскага сабора, дзе за веру світа рускага 
цара Пятра І забіла пяць манахаў.

 Зміцер Лупач, тэкст і фота; Леанід Юрык, фота

Сцяпан, які служыць у грэка-
каталіцкай семінарыі і які 
прыехаў сюды з двума сваімі 
студэнтамі, каб яны змаглі 
пабачыць, як жыве грэка-
каталіцкая царква ў суседняй 
дзяржаве, кажа: “Паколькі 
мы суседзі, то павінны да-
памагаць адно аднаму, і, на 
маю думку, украінская царква 
павінна дзяліцца тымі дарамі, 
якія яна мае, са сваёй сястрой 
– беларускай царквой. Ад гэ-
тага мы ўсе толькі выйграем: 
і мы, і беларусы”.

Ад Сафіі пілігрымка ідзе 
да грэка-каталіцкага храма 
на ўскраіне Полацка, дзе і ад-
бываюцца асноўныя мера-
прыемствы. Спачатку веча-
рам прайшла служба, у якой 
удзельнічалі пілігрымы. А ўжо 
назаўтра вернікі святкавалі 
ўрачыстасць святых Бары-
са і Глеба. На святкаванне 
прыехаў і архімандрыт Сяр-
гей Гаек.

Па заканчэнні службы мы 
гутарым з вернікам грэка-
каталіцкай царквы Віктарам 
Стукавым, які прызнаецца, 
што да веры прыйшоў праз 
сваіх дзяцей: “Цяжка было 
прыйсці, мы ж савецкія людзі, 
нас так выхоўвалі, што царква 
– гэта нешта з іншай планеты. 
Калі пры царкве стварылася 
нядзельная школа, я спачатку 
аддаў туды сваіх дзяцей. Калі 

яны прайшлі катэхізацыю, 
то сталі задаваць пытанні: а 
чаму, вы, бацькі, не ходзіце ў 
царкву? Мы толькі і чакалі гэ-
тага пытання, і адразу пайшлі. 
Так што мы праз нашых дзе-
так прыйшлі ў царкву”.

Мы спыталі ў айца Змітра 
з Мінска, ці мае будучыню 
грэка-каталіцкая царква ў 
Беларусі? Ён мяркуе, што 
“перспектыва заўсёды ёсць. 
Калі ёсць жаданне людзей, 
ёсць Божая воля, то будзе і 
перспектыва. Паколькі царк-
ва да гэтага часу існуе, ня-
гледзячы на розныя цяжкасці. 
Калі пачыналася адраджэн-
не царквы, быў адзін святар, 
стары, хворы і яшчэ адзін, які 
перайшоў з рыма-каталіцтва. 
І гэта была ўся царква. І калі 
айцец Аляксандр Надсан 
прыехаў у Беларусь, то ўсё, 
што ён меў, гэта тых двух 
святароў. А сёння ёсць 15 
зарэгістраваных парафій, 
яшчэ столькі, якія праходзяць 
гэты працэс. Вернікаў яшчэ 
не тысячы, але ўжо сотні ёсць, 
нараджаюцца дзеці, значыць, 
царква прабівае сабе шлях у 
гэтым свеце і ў гэтай краіне”.

Што ж, будзем спадзявац-
ца, што ў грэка-каталікоў 
Беларусі будзе ўсё добра. А 
вернікаў на заканчэнне свя-
та чакалі смачны абед і кан-
цэрт.

сцен гэтай святыні мы гута-
рым з Кацярынай, яна з Полац-
ка і ідзе ў пілігрымцы першы 
раз: “Я пайшла ў пілігрымку 
першы раз. Нарэшце збы-
лася мая мара, бо раней не 
атрымлівалася: то вучоба, то 
праца перашкаджала. Гэта 
класна, гэта самы лепшы ад-
пачынак, як мне здаецца. І ад-
пачыла, і натхнілася, і новыя 
знаёмствы з’явіліся!”

Далей пілігрымка ідзе па 
Полацку да сцен старажыт-
най Сафіі. Там, пад сценамі 
храма, адбываецца кароткая 
малітва ў памяць пра полацкіх 
пакутнікаў.

Пра свае ўражанні кажа 
віцяблянін Барыс Хамайда: “Я 
ўжо трэці раз іду. Першы раз у 
2013 годзе, другі – у 2014-м, і 
вось сёлета ўжо іду ў трэці раз. 
Я калі іду гэтыя кіламетры, 
сто ці болей, іду амаль моўчкі, 
у мяне ў галаве вечнасць, я ні 
пра што не думаю, я адпачы-
ваю. Гэты час, калі я іду, для 
мяне найлепшы адпачынак. 
Мне нікуды не хочацца ехаць 
адпачываць, і я цэлы год ча-
каю гэту пілігрымку. І ў на-
ступным годзе таксама пай-
ду. Пакуль ногі носяць, буду 
хадзіць”.

Тут жа мы сустрэлі і ве-
тэрана пілігрымак спада-
рыню Людмілу Пятровіч: 
“Ініцыятарам гэтых 
пілігрымак быў святар Ва-
леры Алексяйчук. Цяпер ён 
уладыка Бэнэдыкт, дапамож-
ны біскуп Львоўскі. Менавіта 
па яго ініцыятыве мы пачалі 
хадзіць, каб ушанаваць па-
мяць пяці полацкіх пакутнікаў. 
Першая пілігрымка налічвала 
каля дваццаці чалавек. Былі 
гады, калі было і больш за сто 
вернікаў. За гэты час на на-
шым шляху паўсталі новыя 
касцёлы ў Шуміліне, у Обалі, 
з’явіліся свае святары, дыя-
каны…  У нас, у Віцебску, на-
пачатку было толькі некалькі 
вернікаў, а зараз ужо фактыч-
на дзве парафіі”.

Спадарыня Людміла 
выказвае падзяку свята-
рам з Украіны, якія ў свой 
час дапамаглі адрадзіць у 
Беларусі Грэка-Каталіцкую 
царкву.

Святар з Украіны айцец 

Пілігрымы дапамагаюць сябру падняцца па лесвіцы да сцен 
Сафійскага сабора

Малебен каля сцен Сафійскага сабора праводзіць полацкі 
грэка-каталіцкі святар Аляксандр Шаўцоў
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– Спадар Мар’ян, ці даўно 
Вы займаецеся такой нязвы-
клай дзейнасцю, як выраб 
народных інструментаў?

– Гадоў дваццаць ужо, як 
раблю гэта. Канешне, не ўсё 
адразу пачало атрымлівацца. 
Нешта шукаў у кнігах, часам 
сам эксперыментаваў. Выраб 
інструментаў – гэта заўсёдны 
пошук.

– Ці шмат часу трэба 
Вам, каб вырабіць нейкі 
драўляны інструмент?

– Да дзесяці гадоў трэ-
ба сушыць дрэва. І таксама 
вельмі важна, якой парой яно 
спілаванае: вясной, летам ці 
восенню. Гэта ўсё адбіваецца 
на тэмбры інструмента і на 

яго якасці ўвогуле.
– На Вашым століку шмат 

розных інструментаў: дуды, 
акарыны, трашчоткі і знач-
ную частку сярод іх займа-
юць інструменты ў выгляд-
зе рыбкі. Гэта для Вас мае 
нейкае асаблівае значэнне?

– Мне шмат хто задае такое 
пытанне: “А чаму менавіта 
рыба?” Канешне, я б мог і сла-
на з дрэва выразаць ці яшчэ 
якую жывёлу. А рыбка – гэта 
ж сімвал хрысціянаў.

– Вы ў якасці матэрыялу 
выкарыстоўваеце пераваж-
на дрэва?

– Так, я з дрэвам вельмі лю-
блю працаваць. Яно дае такі 
мяккі тэмбр. Ліпа, напры-

З майстрам народных інструментаў Мар’янам 
Скрамблевічам давялося спаткацца на фэсце 
ў Быстрыцы з нагоды яе 625-годдзя. Ён ласка-
ва пагадзіўся адказаць на некалькі пытанняў для 
“Каталіцкага Весніка” падчас сваёй прэзентацыі.

клад… Яе нічым не заменіш. 
Але ёсць у мяне і інструменты, 
выкананыя з рагоў жывё-
лы. Тут свая цяжкасць у 
апрацоўцы. Рог трэба вельмі 
доўга выварваць у кіпені... А 
вось, напрыклад, какосавы 
арэх. Яго гук пры пастукванні 
вельмі нагадвае цокат коней. 
Адзін да аднаго пасуе. Пакуль 
яшчэ маю сілы, то шукаю но-
выя ідэі.

– Як Вы шукаеце па-
трэбны тэмбр для сваіх 
інструментаў?

– Ведаеце, я не зусім са-
мавук у музыцы. У мяне 
грунтоўная тэарэтычная база. 
Вучыўся ў Вышэйшай праф-
саюзнай школе культуры ў 
Ленінградзе. Таму, калі трэба 
зрабіць нейкі інструмент, я 
спачатку вывучаю твор і ра-
блю інструмент спецыяльна 
пад гэты твор, каб ён пасаваў 
тэмбрам да музыкі. Крыху 
дзіўлюся з нашых дзяржаўных 

13 чэрвеня падчас прысягі 
вайскоўцаў 50-й змеша-
най авіяцыйнай базы ў 
Мачулішчах дэлегава-

ны Мітрапалітам Мінска-
Магілёўскім арцыбіскупам 
Тадэвушам Кандрусевічам 
пробашч Мінскай парафіі Св. 

аркестраў, якія толькі адну 
дудачку маюць, і гэтага ім ха-
пае. Кожны твор адметны, 
таму і інструменты павінны 
быць адметнымі. Звязанымі з 
мелодыяй, танальнасцю і тэ-
май твора.

– У якіх аркестрах іграюць 
Вашы інструменты?

– Гучаць па ўсім свеце. У 
Канадзе, Францыі, Аргенціне, 
“Белыя Росы” нашы, 
гродзенскія, іграюць. Ёсць 
яны і ў Міністэрстве культу-
ры і ў Акадэміі музыкі.

– Бачна, што Вам вельмі 
дарагая справа, якую 
робіце, раз прыехалі ў Бы-
стрыцу аж з Адэльска. Ці ма-
еце вучняў, якія цікавяцца 
майстэрствам вырабу на-
родных інструментаў?

– Ахвотныя ёсць, толькі 
справа гэта карпатлівая і ня-

простая. Інструменты трэба 
чуць душой, каб яны не про-
ста гралі, а спявалі.

Гутарыў 
кс. Віктар Місевіч

Фота Марыны Сінкевіч

Даведка
Мар’ян Скрамблевіч – му-

зыкант і майстар па выра-
бе народных інструментаў. 
Жыве ў Адэльску Грод-
зенскай вобласці, дзе 
стварыў музей народных 
інструментаў. Экспанаты 
спадар Мар’ян рэстаўруе 
або стварае цалкам но-
выя. Творчасць Мар’яна 
Скрамблевіча ўнесена ў 
дзяржаўны спіс гісторыка-
культурнай спадчыны 
Рэспублікі Беларусь.

Ксёндз Уладзіслаў Завальнюк блаславіў 
абаронцаў Бацькаўшчыны

Сымона і св. Алены ксёндз-
дэкан Уладзіслаў Завальнюк 
маліўся і бласлаўляў усіх пры-
сутных.

У сваёй прамове да 
прызыўнікоў святар 
падкрэсліў: “Сёння пад-
час прыняцця прысягі вы 
ўпершыню адчулі вялікую 
адказнасць за Бацькаўшчыну 
перад сваімі блізкімі, перад 
сваім народам. Вы сапраўды 
сталі дарослымі. І маё па-
жаданне, каб гэтая прыся-
га была складзена вамі не 
толькі на два гады службы 
ў арміі, але каб і на ўсё жыц-
цё вы заставаліся вернымі 
сынамі сваёй Радзімы, бераглі 
і ахоўвалі сваю зямлю”.

catholic.by

Гутарка з МайстрамГутарка з Майстрам
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Вольга Цярпента:
–16 гадоў назад распачаўся мой шлях з 

пілігрымкай Нарач – Будслаў, і з таго часу кож-
ны год крочу да Маці Божай. Кожная пілігрымка 
непаўторная і непадобная адна да адной. 

У гэтым, 2015 годзе, з Нарачы ішла 20-я, 
юбілейная пілігрымка да Маці Божай Будслаўскай. 
Мы крочым 3 дні і праходзім не вельмі шмат 
кіламетраў – усяго толькі 70. Але гэтыя тры дні 
– найцудоўнейшыя ў жыцці. Заўсёды ўзрушвае, 
як па дарозе ў вёсках сустракаюць старэнькія 
бабулькі, якія ўжо не могуць крочыць з намі. Бача-
чы пілігрымку, яны становяцца на калені, на іх тва-
рах з’яўляюцца ўсмешкі, а ў вачах – слёзы…

Тры дні шляху – дні малітваў, спеваў, разважанняў 
над Божым словам, над сваім жыццём, тры дні 
размоў з сябрамі. Назіраеш за прыгажосцю прыро-
ды: васількі ў жытнёвым полі, спеў птушак, блакіт 
неба. А як убачыш, яшчэ здалёк, велічны санктуа-
рый, сэрца напаўняецца хваляваннем, бо вельмі 
хутка прыйдзеш да Маці Божай. Самы цудоўны мо-
мант – калі заходзіш у касцёл, падаеш на калені пе-
рад абразом Маці Божай і бачыш Яе ўсмешку і вочы, 
поўныя любові. 

Слёзы вырываюцца з вачэй. Тады я дзякую, што 
магла крочыць гэтай пілігрымкай і дайсці да Лю-
бай Маці. Дзякую за Яе апеку і любоў, прашу аб 
патрэбных ласках і далейшай апецы для родных, 
сяброў і ўсіх, каго сустрэла па дарозе ў Будслаў і ў 
сваім жыцці. Я цэлы год жыву гэтай пілігрымкай і 
мару пра наступную.

АПЫТАННЕ

Які Ваш вопыт пешага пілігрымавання?

 Удзельнічаў 4-10 разоў (181 адказ);

 Быў у паломніцтве 1-2 разы (110 адказаў);

 Ніколі не хадзіў у пілігрымкі (92 адказы);

 Хадзіў больш за 10 разоў (58 адказаў);

 Толькі 3 разы (52 адказы);

 Я – «ветэран» пілігрымак, больш за 20 разоў (15 

адказаў)

Усяго адказаў – 508

Які Ваш вопыт 

пешага пілігрымавання??

Лета – найбольш спрыяльны час для пе-
шых паломніцтваў. З году ў год тысячы 
пілігрымаў ходзяць у святыя месцы, каб 
духоўна ўзбагаціцца. А які Ваш вопыт пеша-
га пілігрымавання?

Ірына Грэйць

Вынікі апытання на сайце 
Сatholicnews.by і ў Facebook, 

Укантакце, Аднакласніках

Бр. Ілля Саўчанка МІС:
– Пілігрымка для мяне – гэта час асаблівай 

малітвы. Час, калі маеш магчымасць пазнаць сябе 
і Бога, праходзячы доўгія кіламетры ў спякоце 
па гарачым асфальце, пад дажджом, у пыле, але 
перадусім – у малітве. Нягледзячы на стомленасць, 
ідзеш, праслаўляючы Госпада за “вялікія рэчы” ў 
сваім жыцці. Недахоп сіл, смага і боль, які адчува-
еш, – усё гэта аддаеш Пану. Вельмі важна для мяне 
мець інтэнцыю ў сваім сэрцы, з якой пройдзеш 
гэты шлях, бо яна надае сіл у дарозе. 

У пілігрымку я хадзіў прыкладна 16 разоў: поль-
ская Чэнстахова (1 раз, 9 дзён, каля 200 км), Росіца 
(7 разоў, самая доўгая пілігрымка – 11 дзён, 336 
км),  Будслаў (7 разоў, 2 дні, 75км). Я падлічыў, што 
суцэльны час у дарозе склаў для мяне 67 дзён, за 
якія было пройдзена 1800 км.

Інтэнцыі, з якімі хадзіў, былі розныя: малітва за 
распазнанне паклікання, за родных, за сябе самога, 
за тых, хто прасіў аб малітве. Часам кожны дзень 
была новая інтэнцыя, а часам усю пілігрымку 
прысвячаў адной. 

Хочацца запрасіць усіх, хто яшчэ не хадзіў у 
пілігрымку, да адважнага кроку ў гэтым кірунку. 
Калі ідзеш з Богам, то Ён ніколі цябе не пакіне ад-
наго на гэтым шляху, а калі сілы скончацца, то Ён 
сам панясе цябе на руках.

Павел Кузьмiцкi:
– Першы раз я пешшу хадзiў у Будслаў 13 гадоў 

назад. Адчуваннi былi даволi розныя... Я адчуваў 
сябе вельмi самотна, мне не хапала побач сям'i... 
Пасля я быў шмат разоў у звычайных, у роварных 
пілігрымках, у пакутнай. Найбольш блiзкай мне 
была пакутная. У ёй шмат месца для асабiстых ду-
мак. Але самае галоўнае – няма абмежаванняў, што 
стварае даволi вольную, нязмушаную атмасферу. 
Сумую па ёй.

Зараз я больш патрабую цiшынi, каб у «подыху 
лёгкiм», на прыродзе засяродзiцца на сваiх уну-
траных перажываннях. Гэта стварае атмасферу 
Сустрэчы. Але сёння перш за ўсё я бацька 6 да-
чок. Таму больш за свае перажываннi мяне хвалюе 
стварэнне адпаведных умоў, пошук такой формы 
пілігрымкі, якая б пасавала дзецям... Я жадаю iсцi 
толькi з сям'ёй!

Юлія Іода:
– Пачала хадзіць у пілігрымкі з 14 гадоў. Ужо была 

ў шасці вандроўках. Я з Гродзеншчыны, таму што-
год хадзіла ў Тракелі. Ліпень, гарачыня, а мы ідзём 
дарогай, спяваючы песні да Марыі і праслаўляючы 
Бога. Асабліва ўспамінаю тыя моманты, калі да 
Тракеляў застаецца 2-3 кіламетры, ты ідзеш ужо 
крыху стомлены, але радасны ад таго, што амаль 
дайшоў, нягледзячы на спякоту, на дождж, боль і 
мазалі. А наперадзе цябе чакае сустрэча і размова 
з Марыяй. Ёй ты зможаш падзякаваць за тое, што 
за год адбылося. На жаль, астатнія два гады я вучу-
ся і працую ў Варшаве, таму магчымасці прыехаць і 
пайсці ў пілігрымку ў Тракелі няма.

Вольга Давыдзенка:
– Мая першая пешая пілігрымка была ў 1996 год-

зе з Полацка ў Будслаў. Са мною ішлі мая маці, сын, 
дачка і старэйшая пляменніца. Такім складам мы 
хадзілі некалькі гадоў. Пасля першага паломніцтва 
я больш не магла без гэтага жыць. Спачатку быў 
шлях Полацк – Будслаў (каля 150 км, 5 дзён). По-
тым дадалася пілігрымка Полацк – Росіца (каля 
120 км, 4 дні). Затым Кракаў – Чэнстахова (160 км, 
5 дзён), Варшава – Чэнстахова (300 км, 10 дзён), 
Віцебск – Шуміліна, Глыбокае – Браслаў… Я люблю 
пілігрымаваць. Адзін год я за лета прайшла больш 
за 500 км. У мінулым годзе амаль 400. 

Але справа не ў гэтым. Я люблю такое адчуванне 
свабоды ад быту, ад штодзённых клопатаў, люблю 
адчуваць сябе птушкай, якую корміць Госпад, дае 
начлег праз клапатлівых сясцёр і святароў. Люблю 
гэтыя дні пастаяннай малітвы на прыродзе, лю-
блю сустрэчы з рознымі людзьмі. Заўсёды захапля-
лася тымі, хто браў да сябе на начлег, дзяліўся ўсім 
тым, што мае. Са многімі падтрымліваю адносіны 
і люблю іх. Усе мае пілігрымкі – падарункі ад Бога 
і Марыі. І людзі, якія хадзілі са мною, таксама. Ча-
ста я выконвала абавязкі кухара, хацелася быць 
карыснай. Самая любімая пілігрымка – Полацк – 
Росіца, бо яна мне бліжэй да сэрца. Я магу сказаць 
сёння, што за 19 гадоў прайшла больш за 5,5 тыс. 
км, каб наблізіцца да Госпада і пабудаваць цесныя 
адносіны з Ім.

Фота і відэаздымка
розных урачыстасцяў:
шлюбу, хросту, 
Першай 
Камуніі 
і г.д. Магчыма 

HD здымка 
на 2 камеры

Званіце:
894-43-49 

(МТС)
ІП Юрык Л.М. УНП 391534534 Пасв.№0407486, 
выд. 03.02.2015 Глыбоцкім РВК
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Каб узгадніць дзейнасць 
супрацоўнікаў рэдакцыі 
“Каталіцкага Весніка”, тэ-
лефаную наўпрост ксянд-
зу Казіміру. На тым канцы 
провада чуецца прыемны 
мужчынскі голас з цудоўнай 
дыкцыяй. “Каталіцкі Веснік”? 
Газета? Канешне, прыязджай-
це! І камеры бярыце, усіх 
супрацоўнікаў. У нас тут вялікі 
фэст, юбілей парафіі, вёскі, 
будзе выстава беларускіх на-
родных інструментаў і вы-
ступленне трох харавых 
калектываў”.

“Ад такой багатай пра-
грамы ніводзін рэдактар не 
адмовіцца. Не паехаць туды – 
гэта грэх”, – думаю сам сабе і 
пагаджаюся на рэпартаж.

Таямнічая вёска
У вызначаны дзень, 27 

чэрвеня, запакоўваем каме-
ры, фотаапараты, мікрафоны 
і вырушваем у падарожжа. 
Напярэдадні пошукавы сэрвіс 
Гугл упарта адмаўляўся пад-
казваць месца знаходжан-
ня Быстрыцы. “Што ж гэта 
за вёска такая, пра якую на-
ват Гугл не ведае?” – думаў 
я, пераглядаючы іншыя ва-
рыянты Быстрыц то з Брэсц-
кай вобласці, то наогул з 
Украіны ці Славакіі. Але нас 
выратаваў GPS у маім тэле-
фоне, які імгненна праклаў 
дарогу да мясцовасці каля са-
май літоўскай мяжы. 

Шлях з Глыбокага заняў 
няпоўныя дзве гадзіны. 
Апошнія дваццаць хвілін да-
вялося ехаць нібы ў пясча-
най буры. “Гравейка” без даж-
джу разам з цяжкімі МАЗамі, 
што сноўдаюць паміж блізкай 
будоўляй атамнай станцыі і 
кар’ерам, здаецца, ператва-
раюць звычайную паездку 
ў прыгодніцкае падарожжа 
дзе-небудзь на Месяцы.

Імша на сцэне
Пры ўездзе ў вёску 

кідаюцца ў вочы рознака-
ляровыя сцяжкі і надпісы 
пра юбілей. Ля касцёла збу-
даваная вялікая сцэна, на 
якой стаяць алтар, крыж і 
ўсталяваныя лаўкі для кан-
цэлебры.* З прыпаркава-
най машыны дастаём каме-
ры і вітаемся з кс. Казімірам. 
“Малайцы, што прыехалі! 
Яшчэ чакаем хор з Мінска 
– і будзем вітаць біскупа”, – 
кажа пробашч і спяшаецца 
даць апошнія ўказанні сваім 
памочнікам-міністрантам.

Урачыстасць святкавання 
юбілею Быстрыцы ўзначаліў 
біскуп Казімір Велікаселец, 
дапаможны біскуп Пінскай 
дыяцэзіі. Спецыяльна для гэ-

тага ён прыехаў на паўночны 
захад Беларусі аж з Гомеля 
– месца свайго пастаянна-
га прабывання. Падчас Свя-
той Імшы іерарх удзяліў са-
крамант бежмавання больш 
чым васьмідзесяці маладым 
вернікам. Напэўна, таму яго 
казанне гучала як настаўленне 
моладзі і яе бацькам.

“Памятайце, што Біблія – 
гэта кніга мудрасці, якая дае 
адказы на ўсе пытанні. Так 
сказаў Пушкін. Біблія нам 
кажа, хто такі Бог. Ён – наш 
Стваральнік, а мы Яго дзеці. 
Паміраюць каралі і цары, рас-
падаюцца дзяржавы, а св. Імша 
адпраўляецца, як і раней, – 
гэта словы Генрыка Сянкевіча, 
лаўрэата Нобелеўскай прэміі”, 
– біскуп Велікаселец шчодра 
перасыпаў казанне цытатамі 
выбітных пісьменнікаў і 
навукоўцаў.

Генерал дэ Голь 
і Брэжнеў

Пастыр распавёў выпа-
дак з савецкіх часоў, калі ў 
Крэмль прыляцеў Прэзідэнт 
Францыі генерал дэ Голь. 
Паміж кіраўнікамі краін ад-
былася гутарка. “Леанід Ільіч, 
я – католік. І мой абавязак у 
нядзелю быць на службе, а не 
ў Крамлі. У вас ёсць касцёл?” 
– спытаў Прэзідэнт Францыі ў 
Брэжнева. Тады Брэжнеў пы-
таецца ў сваіх: 

– Ёсць у нас касцёл у Ма-
скве?

–Так, так, – адказваюць яму, 
– але няма ксяндза. 

– А што рабіць тады? 
– Ну, на самалёт і ў 

Ленінград. Там ёсць касцёл і 
ксёндз.

“Калі я быў на рэкалекцы-
ях у Рызе, – працягнуў біскуп, 
– то бачыўся з гэтым свята-
ром і ён пацвердзіў мне: так, 
сапраўды, у мяне на Імшы 
быў сам Прэзідэнт Францыі 
генерал дэ Голь”.

Біскуп Казімір закрануў 
тэму Эўхарыстыі. Ён нагадаў 
прысутным, што Цела і 
Кроў Хрыста даюць чала-
веку вялікую сілу. “Хадзіце 
да споведзі, кожны дзень 
маліцеся раніцай і вечарам, 
штонядзелю прыходзьце ў 
касцёл, кожны месяц спавя-
дайцеся і нікога не бойцеся!” 
– сказаў біскуп.

Цвярозасць, 
малітва і Данбас
Пастыр звярнуў увагу на 

цвярозасць сярод людзей. 
“Наша Беларусь! Што робіцца? 
Дзевяць з паловай мільёнаў 
жыхароў у нас і больш за 
мільён алкаголікаў. Чуеце? Як 

Быстрыца адсвяткавала 625-годдзе свайго існавання

у нашых беларускіх вёсках, га-
радках і мястэчках паспойваў 
д’ябал гэтай няшчаснай бела-
рускай гарэлкай? Бачыце, для 
чаго нам патрэбная малітва, 
касцёл і сакраманты?”

Біскуп прыгадаў выказ-
ванне аднаго пракурора з 
Баранавіч, які заўважыў, што, 
паводле яго назіранняў, сярод 
вернікаў менш злачынцаў. 
“Бачыце? Як гэты пракурор, 
працаўнік юстыцыі, пацвяр-
джае біблейскую праўду: дзе 
ёсць малітва, там няма граху, 
дзе няма малітвы, там ёсць 
грэх”.

Іерарх закрануў і тэму Дан-
баса. “Вось і цяпер на ўсходзе 
Данбаса ні храма не было, 
ніякай рэлігіі. Шахцёры 
працавалі, клуб, кіно, спек-
такль, забаўляльныя мера-
прыемствы, танцы, помнікі 
Леніну. А крыжы былі? Хры-
стос там быў? Малітва была? 
Не. І вось цяпер глядзіце, што 
робіцца. Пагэтаму, браты і сё-
стры, бойцеся толькі аднаго: 
каб д’ябал вас не адвёў ад Го-
спада Бога”.

Пасля ўдзялення сакра-
манту бежмавання і св. Імшы 
ўсе прысутныя памаліліся 
Літаніяй да Сэрца Езу-

са і атрымалі ўрачыстае  
бласлаўленне Найсвяцейшым 
Сакрамантам. Свята працягну-
лася выступленнем мастацкіх 
калектываў. На сцэне перад 
гледачамі выступілі хор “Го-
лас душы”, хор “Czerwone 
maki”, а таксама ансамбль “Ту-
тэйшая шляхта”.

Пробашч 
пра парафію

Давялося таксама пагута-
рыць і з пробашчам ксянд-
зом Казімірам, які знайшоў 
час на размову, нягледзя-
чы на тое, што ў юбілейны 
дзень парафіі ў касцёле яшчэ 
адбыўся шлюб маладой пары. 
Кс. Казімір падзяліўся сваімі 
асцярогамі адносна будучыні 
Быстрыцы. Пачаткі гэтай 
мясцовасці звязаныя з 1390 
годам, калі тут быў першы 
драўляны касцёл, збудаваны 
Ягайлам. Цягам стагоддзяў 
парафія развівалася і зай-
мела сваю мураваную свя-
тыню. Цяперашні выгляд 
храм набыў 155 гадоў таму. 
Раней суседнія Міхалішкі 
былі філіялам Быстрыцкай 
парафіі, а горада Астраўца 
наогул не было. Толькі цяпер 

лёс беларускай вёскі агуль-
навядомы: моладзь з’язджае 
ў гарады. У Быстрыцы за год 
адбываецца 10-11 хростаў 
і 30-33 пахаванні. Што ты-
чыцца планаў, то пробашч 
Быстрыцкай парафіі марыць 
пра завяршэнне рамонту кас-
цёла.

На маё пытанне, чаго ж 
сёння найбольш не хапае бе-
ларусам, адказвае: “Веры і 
чалавечнасці. Хоць мы, ка-
нешне, бывае, стогнем, што 
цяжка, але які-ніякі дабрабыт 
сёння ёсць у нас. І ён псуе ча-
лавека. Гэты інтэрнэт, іншыя 
дасягненні цывілізацыі 
замінаюць людзям быць 
добрымі, міласэрнымі, звяр-
таць увагу на іншага чала-
века. На жаль, гэта так. Таму 
неабходная сёння беларусам 
вера і чалавечнасць. Пра гэта 
і біскуп Велікаселец казаў 
моладзі на св. Імшы”. 

Аднак у будучыню трэба 
глядзець з аптымізмам. Таму 
кс. Казімір Ляховіч пажадаў 
Быстрыцы як мінімум яшчэ 
625 гадоў.

*Канцэлебра – сумеснае 
адпраўленне св. Імшы некалькімі 
святарамі

Калі мы кажам пра ўзрост святынь ці парафій, то 
стагоддзе здаецца вялікім адрэзкам часу. Перыяд 
жа ў паўтысячы гадоў – наогул цяжка ўсвядоміць. 
Але да яго можна дакрануцца і сёння, калі святку-
ецца юбілей. У Быстрыцы, што ў Астравецкім раё-
не Гродзенскай вобласці, нам пашчасціла наталіцца 
гісторыяй і хрысціянскім духам. Гэты край мы 
наведалі па ласкавым запрашэнні кс. Казіміра 
Ляховіча – пробашча мясцовай парафіі – з нагоды 
625-годдзя вёскі.

 кс. Віктар Місевіч, тэкст; Марына Сінкевіч, фота 
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Падручнік 
праваслаўнай 

пабожнасці
Аўтарам падручніка 

праваслаўнай пабожнасці быў 
рыма-каталіцкі манах і святар 
– італьянец Ларэнца Скуполі. 
Справа ў тым, што гісторыя, 
звязаная з гэтым творам, 
мела месца ў часы, калі 
людзі яшчэ нават не чулі пра 
плагіят або аўтарскае права. 
Вось жа, вялебны а. Скуполі 
напісаў кнігу “Духоўная ба-
рацьба” (“Il combattimento 
spirituale”), якая была выдад-
зена ў Венецыі ў 1589 г. Гэты 
твор, відавочна, спадабаўся 

грэцкаму праваслаўнаму ма-
наху Нікадзіму Святагорцу, 
які і пераклаў яго на грэцкую 
мову. Тлумачэнне Святагор-
ца было вольным, бо аўтар 
адаптаваў твор да ўсходняй 
духоўнасці. Нікадзім прыбраў 
імя аўтара, але ўзгадаў, што 
кнігу напісаў “пэўны мудры 
муж”.

У Расійскай імперыі 
некалькі разоў узнікала спро-
ба пазнаёміць рускамоўных 
чытачоў з “Духоўнай бараць-
бой”. У 1787 г. выходзіць 
“Брань духоўная” ў пераклад-
зе лекара Івана Андрэеўскага. 
Аднак пасля выхаду ўсё вы-
данне было канфіскаванае 
ўладамі. Відавочна, пільная 

У згаданых канструк-
цыях рэалізуецца 
прасторавае зна-

чэнне. У “Тлумачальным 
слоўніку беларускай мовы” 
(Мінск, 1983) падаец-
ца дзевяць выпадкаў, калі 
прыназоўнік у адлюстроўвае 
прасторавыя адносіны (Т. 5, 
с. 586-587). Але абсалютна 
лагічна тут не фіксуецца маг-
чымасць яго выкарыстання 
пры абазначэнні адлегласці 
да аб’екта. У такіх выпадках 
варта ўжываць прыназоўнік 
за з колькасна-іменным спа-
лучэннем у вінавальным 
склоне. Як гэта і рэкамендуе 
рабіць “Тлумачальны слоўнік 
беларускай літаратурнай 
мовы” (Мінск, 1996), дзе 
чытаем, што прыназоўнік 
за “ўказвае на адлегласць, 
у межах якой што-небудзь 
знаходзіцца: за дваццаць 
кіламетраў адгэтуль” (с. 
203).

На жаль, у апошнія гады 
мы ўсё часцей сутыкаемся з 
няправільным ужываннем 
згаданай канструкцыі. Пры-
чым гэта характэрна і для 
сродкаў масавай інфармацыі. 
Так, напрыклад, фіксуем: У 
выніку буйнога ДТЗ, якое адбы-
лося раніцай12 кастрычніка 
ў 50 кіламетрах на поўдзень 
ад Варшавы, загінула 17 ча-
лавек… (Звязда, 13.10.10); 
Метрах у ста ад берага 

на крызе памерамі 10 на 15 
метраў знаходзяцца тры 
чалавекі (Звязда, 29.03.11); 
Юнацтва” спынілася ў кроку 
ад Кантынентальнага куб-
ка (Звязда, 17.01.12); У вёсцы 
Лысая Гара, што ў трыццаці 
кіламетрах ад Мінска, 
круглымі суткамі вырабля-
юць царкоўныя свечкі (Звяз-
да, 09.02.13); Цяперашні аэра-
порт... знаходзіцца прыблізна 
ў дзесяці кіламетрах ад 
горада (Звязда, 24.06.15). 
Тут намі прапанаваныя кан-
тэксты з газеты “Звязда” – 
штодзённага аўтарытэтнага 
беларускамоўнага дзяржаў-
нага выдання – за пяць 
апошніх гадоў. Але адна і 
тая ж памылка паўтараецца 
з нумара ў нумар. Прычына, 
на наш погляд, у тым, што 
і журналісты, і карэктары 
знаходзяцца пад уплывам 
рускамоўных сінтаксічных 
традыцый, бо падобная кан-
струкцыя акурат дублюе ад-
паведную рускамоўную. У бе-
ларускай мове такі характар 
будовы дадзенага словазлу-
чэння недапушчальны.

Такім чынам, па-беларуску 
павінна быць, напрыклад, за 
два крокі ад прыпынку (а не 
ў двух кроках), за дваццаць 
кіламетраў ад горада (а не ў 
дваццаці кіламетрах), за дзе-
сяць метраў ад дома (а не ў 
дзесяці метрах).

Як павінна быць па-беларуску: 
У ТРОХ КРОКАХ АД ПРЫПЫНКУ ці 

ЗА ТРЫ КРОКІ АД ПРЫПЫНКУ?
Апошнім часам у нашай мове значна пашырыла-

ся пры абазначэнні адлегласці да аб’екта выкары-
станне канструкцыі “прыназоўнік у + месны склон 
колькасна-іменнага спалучэння”: у двух кроках 
ад прыпынку, у дваццаці кіламетрах ад горада, у 
дзесяці метрах ад дома і г.д. Але ці не парушаюц-
ца тут правілы будовы словазлучэння? Паспрабуем 
разабрацца.

 Юрась Бабіч, кандыдат філалагічных навук

Нябачная барацьба Ларэнца Скуполі,
або Як каталіцкі манах стаў аўтарам падручніка праваслаўнай пабожнасці

У Беларусі сярод праваслаўных вернікаў адной з 
найбольш папулярных духоўных кніг з'яўляецца “Не-
видимая брань”. Гэта кніга стала агульнапрызнаным 
падручнікам духоўнага жыцця сярод праваслаўных 
Беларусі, Украіны і Расіі. На вокладцы пазначаны 
і аўтар – Феафан Затворнік. Аднак мала хто ведае, 
што гэта не да канца так. Феафан Затворнік ніколі не 
пісаў гэтай кнігі.

 а. Андрэй Буйніч

цэнзура пабаялася ўплыву 
каталіцкай духоўнасці на 
праваслаўныя розумы. Акра-
мя гэтага перакладу былі 
яшчэ два. Хоць ім і больш па-
шанцавала, чым першаму, 
але ўсё ж яны не атрымалі 
вялікай папулярнасці сярод 
вернікаў.

І вось тут напаткаў гэту 
кнігу ў грэцкім пераклад-
зе Святагорца праваслаўны 
біскуп Феафан Затворнік. 
Яму яна таксама спадабала-
ся. Захапіўся, пачаў перакла-
даць... Аж раптам ён усвядоміў, 
што “пэўным мудрым мужам” 
быў рыма-каталіцкі манах. 
Гэты факт змусіў Феафана 
зрабіць рэвізію свайго пера-
кладу: нешта выкінуць, не-
шта дапісаць. Сам Феафан так 
абгрунтаваў неабходнасць 
унясення паправак: “Гэта 
кніга каталіком напісана, а 
каталікі аб малітве розуму ды 
іншых рэчах падзвіжніцкіх 
інакш, чым мы, мяркуюць. 
Старац Нікадзім паправіў, але 
не ўсё. Я скончыў праўку” [Фе-
офан Затворник, свт. Собра-
ние писем. – М., 1900. – Т. 7. С. 
192]. Такім чынам у пераклад-
зе Феафана з'явіліся некалькі 
яго аўтарскіх раздзелаў, у тым 
ліку пра Езусаву малітву. Пад 
назвай “Невидимая брань” 
кніга пабачыла свет у 1888 
г. і стала вельмі папулярнай. 
Але імя Ларэнца Скуполі ў ёй 
нідзе не ўзгадвалася.

Ахвяра паклёпу
Ларэнца Скуполі нарадзіўся 

каля 1530 года ў старажыт-
ным горадзе Атранто. Пад-
час хросту атрымаў імя 
Францішак. Яму было ўжо 
39 гадоў, калі 4 чэрвеня 1569 
ён паступіў у Кангрэгацыю 
тэацінцаў. 25 студзеня 1571 
г. Франіцішак склаў вечныя 
манаскія шлюбы і прыняў імя 
Ларэнца. У 1574-ым на Божае 
Нараджэнне ён быў рукапа-
кладзены ў святары.

У 1585 г. распачаўся самы 
цяжкі перыяд жыцця Ларэнца 
Скуполі. На агульным сходзе 
кангрэгацыі, якое праходзіла 
вясной таго года ў Венецыі, 
айцу Ларэнца быў вынесены 
жорсткі прысуд: адзін год ту-
рэмнага зняволення, забаро-
на ў святарскім служэнні ды 
перавод яго ў стан простага 
манаха.

Многія даследчыкі, якія 
вывучалі справу Скуполі, 
мяркуюць, што яго асуджэн-
не было вынікам хітрага па-
клёпу. Больш дакладна, на 
жаль, сказаць цяжка, бо да-
кументы працэсу паводле 
звычаяў таго часу былі спале-
ныя пасля прысуду. Верагод-
на, што злачынства Скуполі 
тычылася парушэння правіла 
“цэласнасці веры”, іншымі 
словамі, яго абвінавацілі ў 
ерасі. На працэсе Скуполі 
паказаў такую вялікую пако-
ру і паслухмянасць, што на-
ват насуперак усім знявагам 
прыдбаў славу чалавека най-
вышэйшых цнотаў.

На ўсе абвінавачванні ён 

адказваў маўчаннем. І хоць 
знаходзіліся манахі, якія 
хадайнічалі за яго, сам ён 
не прыклаў якіх-небудзь 
высілкаў для таго, каб палег-
чыць свой лёс. Паводле свед-
чання субратоў, якія жылі ў 
адным манастыры са Скуполі, 
ён выказваў нязменную 
гатоўнасць выконваць лю-
бую, самую простую і самую 
цяжкую працу па гаспадарцы, 
любіў адзіноту і цішыню ды 
шматлікія гадзіны прысвячаў 
малітве.

У траўні 1588-ым год-
зе Скуполі пакінуў Геную 
і накіраваўся ў Венецыю ў 
тэацінскую манаскую су-
польнасць. У 1589-ым ён 
апублікаваў у Венецыі першае 
выданне “Духоўнай барацьбы”. 
Кніга мела ананімны харак-
тар. Толькі пазней яна была 
апублікаваная пад імем аўтара 
– Ларэнца Скуполі. Цікавым 
факт, што ў 1590 г. святы 
Францішак Сальскі атрымаў 
ад аднаго тэацінского мана-

ха “Духоўную барацьбу”. Не-
каторыя даследчыкі мярку-
юць, што Францішак Сальскі 
асабіста быў знаёмы з Ларэн-
ца Скуполі.

Скуполі заставаўся ў 
Венецыі на працягу дзесяці 
гадоў. У 1598 годзе пас-
ля 24-гадовай адсутнасці 
ён вярнуўся ў Неапаль, дзе 
правёў апошнія гады свай-
го жыцця. Незадоўга да сва-
ёй смерці, у 1610 годзе, Ла-
рэнца Скуполі быў цалкам 
рэабілітаваны, таксама з яго 
была знята забарона святар-
скага служэння. Памёр ён у 
Неапалі 28 лістапада 1610 г.

На працягу апошніх чатырох 
стагоддзяў “Духоўная бараць-
ба” ўваходзіла ў лік духоўных 
твораў, якія атрымалі най-
большае распаўсюджанне 
ў хрысціянскім свеце. Самы 
значны поспех кніга мела ў 
XVII і XVIII стагоддзях. Ужо 
пры жыцці Скуполі яго праца 
вытрымала больш за шэсць-
дзясят перавыданняў.

Дарагія сябры!
Шчыра дзякуем усім, хто 

падтрымлівае “Каталіцкі 
Веснік” сваімі артыкуламі і 
ахвяраваннямі. 

Свае ахвяраванні нам 
даслалі: Вераніка Абуховіч 
(в. Дунілавічы), Галіна Галуза 
(Падсвілле), Ганна Івашэнка 
(Астравец), Вольга Парневіч 
(в. Крулеўшчына), сям’я Кап-
тур (Браслаў), Яніна Дулінец 
(в. Савуткі), Леанід Грыбач 
(Гомель), Ганна Жылевіч 

(в. Цэнтральная, Іўеўскі р-н), 
Аліцыя Трафімовіч (Па-
ставы), Зося Калматовіч 
(Варапаева), Соф’я Машара 
(Шаркаўшчына).

Дзякуючы дапамозе на-
шых чытачоў мы можам дру-
каваць газету. За ўсіх аўтараў 
і ахвярадаўцаў выдання кож-
ны месяц адпраўляецца св. 
Імша. 

Рэдакцыя 
“Каталіцкага Весніка”

Рэдакцыя дзякуе!
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На пытанне адказвае 
а. Аркадзь Куляха OCD:

– Многія людзі, у 
тым ліку вернікі, 

пад паняццем “касцёл” раз-
умеюць будынак, дзе звы-
чайна збіраюцца католікі, 
каб удзельнічаць у святой 
Імшы, прымаць сакраманты 
ды маліцца. Касцёл успры-
маецца часам як іерархічная 
ўстанова, якая мае сваю 
структуру, законы, ула-
ду, звычаі і г.д. У падобным 
мысленні ёсць шмат праўды, 
аднак патрэбна звярнуцца 
да тэалогіі, каб зразумець 
рэчаіснасць Касцёла. 

Сам Хрыстос заснаваў Кас-
цёл як супольнасць асобаў, 
пакліканых да збаўлення. 
Менавіта гэтая супольнасць, 
якая называецца Містычным 
Целам Езуса Хрыста, ёсць са-
крамантам збаўлення. Святы 
Апостал Павел вучыць, што 
Галавою Касцёла з’яўляецца 
Хрыстос, а мы ўсе – члены 
Ягонага Цела (пар. 1 Кар 
12,12-13,27), з’яднаныя з Ім 
і паміж сабою моцаю Духа 
Святога і повяззю любові. 
У такім разуменні Касцёл – 

гэта жывы арганізм надпры-
роднага характару. 

У жыццё Касцёла ўводзіць 
сакрамант хросту (пар. 
Катэхізіс Каталіцкага Касцё-
ла, 1267), які можам назваць 
таксама сакрамантам веры. 
Найпаўней хрысціянскае 
жыццё ахрышчаных 
ажыццяўляецца ў супольнасці 
Касцёла. Хрост ёсць такса-
ма повяззю адзінства паміж 
хрысціянамі, паміж тымі, 
хто верыць у Хрыста, хто 
прыняў сапраўдны хрост, 
але не знаходзіцца ў поўнай 
камуніі з Каталіцкім Касцё-
лам: “апраўданыя паводле 
веры праз хрост, яны нале-
жаць Хрысту, таму слушна 
называюць сябе хрысціянамі, 
a дзеці Каталіцкага Касцёла 
справядліва лічаць іх братамі 
ў Пану” (Другі Ватыканскі 
Сабор, Дэкрэт пра экуменізм 
Unitatis redintegratio, 3).

Мы верым, што ў Касцёле 
прысутнічае і дзейнічае Хры-
стос, Які абяцаў сваім вучням, 
што застанецца з намі аж да 
сканчэння веку (пар. Мц 28, 
20). Хрыстова прысутнасць 
запэўнівае нас у дзейснасці 
сакрамантаў, а сам Касцёл 

Ці лічыцца грахом 
мяняць веру?

дзякуючы моцы Духа Свято-
га становіцца паўсюдным са-
крамантам збаўлення (пар. 
Другі Ватыканскі Сабор, Даг-
матычная канстытуцыя пра 
Касцёл Lumen gentium, 48). 

Удзел у жыцці Касцёла – 
гэта перадусім адказ чала-
века на выбар з боку Пана 
Бога, Які запрашае яго да 
камуніі з Сабою і абяцае 
збаўленне. У супольнасці 
Касцёла сустракаем Бога, 
Які вызнае нам сваю бяскон-
цую і безумоўную любоў 
(пар. Ян 13, 1). Хрыстос – гэта 
крыніца жыцця, якая трывае 
вечна. Адной з праўдаў на-
шай веры ёсць пакліканне 
да Божага Валадарства, ка-
торае развіваецца ў душы 
хрысціяніна, ды сваю паўнату 
дасягае пасля завяршэння 
зямнога жыцця. У Касцёле 
чалавек чэрпае з крыніцы 
збаўлення, таму прыналеж-
насць да яго супольнасці 
трэба лічыць жыццевызна-
чальным элементам зямно-
га існавання. Божае Валадар-
ства – гэта скарб, якому вар-
та прысвяціць усё (пар. Мц 
13, 44-46). 

Калі чалавек адкрывае 
праўду ў Каталіцкім Кас-
цёле, верыць, што тут су-
стракае жывога Бога, хоча 
ўдзельнічаць у яго жыцці 
і разам і іншымі кро-
чыць дарогаю збаўлення, 
то ён можа далучыцца да 
супольнасці з ім. У выпадку, 
калі чалавек раней не быў 
вернікам і не ахрышчаны, 
неабходна прыняць хрост. 
Хрысціянін-некаталік, які 
прыняў сапраўдны хрост 
(напрыклад, у Праваслаўнай 
Царкве) пасля адпавед-
най падрыхтоўкі, пазнання 
праўдаў веры і прынцыпаў 
жыцця паводле яе, яднаецца 
з Касцёлам праз акт вызнан-
ня веры. 

У Каталіцкім Касцёле 
існуюць розныя абрадныя 
традыцыі. Найбольш вя-
домыя – лацінская (або за-
ходняя) і візантыйская (або 
ўсходняя). У нашай краіне, 
напрыклад, дзейнічае Грэка-
Каталіцкая Царква, якая заха-
вала ўсходнюю літургічную 
традыцыю. Вернікі, ахрыш-
чаныя ва ўсходнім абрадзе, 
захоўваюць яго, калі стано-
вяцца чальцамі Каталіцкага 
Касцёла. Яны могуць, аднак, 
змяніць таксама і абрад. Гэта 
магчыма, калі вернік усход-
няга абраду пры заключэнні 
сужэнства прагне прыняць 
абрад сужэнца лацінскага 
кшталту або пасля атрыман-
ня дазволу Апостальскай 

“Дапамажыце, калi ласка. Мяне ў дзяцiнстве хрысцiлi 
па-праваслаўнаму. Але ж мая мацi назвала мяне Янiна, 

i нарадзiлася я амаль у дзень святой Янiны. I шмат маiх 
родных – католiкi, якiя жадалi, каб мяне хрысцiлi ў кас-

цёле. У свядомым узросце я хадзiла ў касцёл на Імшы, мне 
там было заўсёды спакойна і камфортна. I зрэдку хаджу 

цяпер. Стараюся хадзіць па святах. А вось праваслаўную 
царкву я амаль нiколi не наведвала. Хачу запытацца, ці 

можна мне прыняць каталіцтва? І калі так, то што мне 
для гэтага трэба зрабіць? Ці лічыцца гэта грахом – мя-

няць веру?” 
Яніна

“Адабраць сва-
боду выбару, зрабіць 
сабе падданым – 
гэта, канешне, абса-
лютна не адпавядае 
хрысціянскаму ба-
чанню сужэнства і 
адносін паміж мужам 
і жонкай

”

Муж не ходзіць у касцёл. 
Што рабіць?

“Мы з мужам католікі. 
Ён хрышчаны, але не прак-
тыкуе веру. Як прымусіць 

яго хадзіць у касцёл?” 
Крысціна

На пытанне адказвае 
кс. Валерый Марціноўскі:

– Як прымусіць 
хадзіць у касцёл 

свайго мужа? Прымусіць… 
Адабраць свабоду выбару, 
зрабіць сабе падданым, вы-
хаваць на свой манер – гэта, 
канешне, абсалютна не адпа-
вядае хрысціянскаму бачан-
ню сужэнства і адносін паміж 
мужам і жонкай. Выбіраць, 
хадзіць у касцёл ці не, – сва-
бодная і добраахвотная спра-
ва кожнага дарослага чалаве-
ка.

Што датычыць веры Ва-
шага мужа, то з пастаўленага 
пытання вынікае, што ён не 
хоча верыць слепа. Катэхізіс 
Каталіцкага Касцёла, 
апісваючы характарыстыкі 
веры, зазначае наступнае: 
“У веры розум і воля чалаве-
ка супрацоўнічаюць з Божай 
ласкай: верыць – гэта спра-
ва розуму, які прымае Божую 
праўду па загадзе волі, като-
рую пабуджае Бог праз ласку” 
(ККК, 155). З вышэйсказана-
га вынікае, між іншым, што 
“вера хоча зразумець” (ККК, 
158): “Я веру, каб зразумець, 
і разумею, каб лепей верыць” 
(св. Аўгустын). 

Пераносячыся ў нашы 
рэаліі, можна, не пабаяўшыся, 
сцвердзіць, што пасля доўгіх 
гадоў атэізму ўсё яшчэ існуе 
вялікі недахоп ведаў на тэму 
веры ў сучаснага беларуска-
га католіка. Людзі любяць 
падсумоўваць свае веды пра 
Бога і Касцёл павярхоўнымі 
прадпісаннямі рэлігійнасці: 
трэба хадзіць, трэба пасціць, 

трэба Божаньку прасіць і г.д. 
Усё гэта правільна, але чала-
век нават падсвядома не можа 
на гэтым спыніцца, ён шукае 
глыбіні. Вось чаму так неаб-
ходныя наш сістэматычны 
ўдзел у катэхезе ці сама-
стойнае чытанне рэлігійнай 
літаратуры.

Акрамя гэтага, кожны з 
нас, ахрышчаных, патрабуе 
яшчэ і сведкаў веры. “Ву-
чыць” верыць можна толькі 
сведчаннем свайго спаткан-
ня з Богам. Таму Вы, хто на-
ведвае касцёл, але мае дома 
мужа, каторы не практыкуе, 
пакліканы часта задаваць 
сабе пытанне: якога Бога я 
паказваю свайму мужу як 
жонка? Ці што змянілася ў 
маім жыцці пасля прыняцця 
Езуса ў касцёле? Ці маю я аса-
лоду ад спаткання з Найвы-
шэйшым? Ці пазнаю Яго і пра 
Яго? І так далей.

Напрыканцы заахвочваю 
Вас да трывалай малітвы ў 
інтэнцыі навяртання Вашага 
мужа, бо, каб адказаць Богу 
на Яго заклік да любові, па-
трэбна Божая ласка, “якая 
папярэднічае і ўздзейнічае 
пры ўнутранай дапамозе Свя-
тога Духа, Каторы кранае 
сэрца і навяртае яго да Бога, 
расплюшчвае вочы розуму 
і ўдзяляе асалоду ўсім, хто 
прымае праўду і верыць у яе” 
(ККК, 153).

Сталіцы. 
Чалавек, які прагне да-

лучыцца да супольнасці 
Каталіцкага Касцёла, знойд-
зе дапамогу і падтрымку ў 
святароў ці кансэкраваных 
асобаў (манахінь), якія слу-
жаць у дадзенай парафіі. Да-
памагчы могуць таксама самі 
вернікі, асабліва тыя, хто мае 
духоўны вопыт і адпаведныя 
веды.

У жывой, актыўнай 
каталіцкай супольнасці су-
часны чалавек можа знайсці 
спакой, разуменне, успры-

манне, можа адчуваць сябе 
камфортна, аднак найваж-
нейшым з’яўляецца тое, 
каб ён знайшоў там Бога 
Адкупіцеля, Які збаўляе. Ад-
крыццё і сустрэча з жывым, 
прысутным у Касцёле Хры-
стом вядзе да жыцця ласкі, 
калі ўжо хрысціянін не жыве 
сваёю моцаю, але моцаю 
Езуса Хрыста, Які ў ім жыве 
(пар. Гал 2, 20). Інакш кажу-
чы, калі чалавек знаходзіць 
любоў, то жыве дзеля яе, а 
дзе любоў, там няма страху 
(пар. 1 Ян 4, 18). 

“калі чалавек 
знаходзіць любоў, то 
жыве дзеля яе, а дзе 
любоў, там няма стра-
ху

”
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26 ліпеня 2015 г.                        Ян 6, 1-15
Езус корміць свой народ хлебам. Ён 

той самы Бог, які ў Старым Запавеце даваў 
хлеб свайму народу. Ён аб’яўляе знакі 
сваёй Боскасці. Бог уваходзіць у штод-
зённыя людскія справы і праяўляе сваю 
ўсемагутнасць там, дзе чалавек добра ве-
дае сваю абмежаванасць. Накормленыя 
людзі хацелі зрабіць Езуса сваім кара-
лём, каб Ён стаў часткай іх свету і рабіў 
для іх гэты свет больш прыемным. Бог 
стаў чалавекам не для таго, каб стаць ка-
ралём гэтага свету, але для таго, каб пад-
няць людзей да годнасці ўдзельнікаў Яго 
Каралеўства. Таму Езус пазбягае любых 
уганараванняў на зямлі. Адзінокі, Ён ідзе 
на гару, туды, дзе звычайна сустракаўся з 
Айцом на малітве. Бо Каралеўства Яго не 

з гэтага свету.  
– Ці бачу Божую прысутнасць у маіх штод-

зённых справах?
– Ці дзякую Богу за тыя дары, якімі Ён 

мяне адарыў?
– Ці дзякую за жыццё, за здароўе, розум, ежу, 

за людзей?
– А можа, забываюся, што Ён – пачатак 

усяго добрага ў маім жыцці?
– Ці бачу дзеянне Бога ў маім жыцці?
– Ці бачу, што Ён прыйшоў, каб пабудаваць 

ува мне Сваё Валадарства?
– А можа, хачу, каб Ён быў слугой у маім 

каралеўстве?
– Можа, хачу, каб Бог выконваў усе мае зага-

ды, каб мне жылося прыемна і шчасліва?
– Ці дазваляю Богу рабіць з маім жыццём 

тое, што Ён хоча, і так, як Ён хоча?
– Ці іду за Ім?
– Ці не супраціўляюся Яго намаганням пад-

няць мяне да годнасці Божага дзіцяці?
– Ці лічу Яго сваім Панам?

2 жніўня 2015 г.                      Ян 6, 24-35
Людзі, якія слухалі і размаўлялі з Езу-

сам, былі сведкамі цудоўнага размна-
жэння хлеба. Бачылі таксама, што Езус 
з’явіўся там, дзе яны былі, невядома як. 
Аднак не палічылі гэтыя здарэнні Божымі 
знакамі, дадзенымі ім для ўмацавання 
веры. Канешне, цудоўныя здарэнні не 
лічацца сутнасцю дзеяння Езуса, бо 
Ён не чараўнік, Які робіць фокусы, каб 
развесяліць або здзівіць. Ён пасланы Ай-
цом. Паверыць у гэта і ёсць сутнасцю 
веры. А знакі, якія Ён робіць, з’яўляюцца 
доказам гэтага. Каб верыць, недастаткова 

стаць сведкам звышнатуральных падзей. 
Паверыць – гэта прыняць Езуса як Асо-
бу і як Бога, Каторы прыйшоў з неба для 
майго збаўлення.

– Ці не бегаю я за духоўнымі сенсацыямі?
– Ці сапраўды шукаю Езуса і Яго волі, а не 

новых эмацыянальных уражанняў?
– Ці задумваюся над Божым дзеяннем у 

маім жыцці?
– Ці звяртаюся да Езуса падчас малітвы?
– Ці слухаю Яго, разважаючы над Божым 

Словам?
– Ці веру ў Жывога і Асабовага Езуса, пры-

сутнага ў маім жыцці, у Эўхарыстыі, у сакра-
мантах, у супольнасці Касцёла?

– А можа, стаўлюся да веры як да магічнай 
ідэалогіі?

– Можа, не заўважаю Асобы Езуса, а лічу 
Яго міфічным героем?

– Ці веру, што Езус жыве?

9 жніўня 2015 г.                      Ян 6, 41-51
Езус прыйшоў з неба. Толькі праз 

Яго мы маем доступ да Бога. Ён Сам 
Бог, Які прыйшоў да нас. Спажыванне 
Яго Цела – гэта дарога да неба. Толькі 
Ён можа даць нам вечнае жыццё ў небе 
ў еднасці з Ім.

– Ці цалкам сур’ёзна стаўлюся да Бога ў час 
малітваў?

– Ці разумею, што Езус – гэта мой блізкі 
Бог? Ён побач са мной, у маім сэрцы, але адна-
часова Ён – Пан неба і зямлі.

– Ці памятаю пра гэта?
– Ці з павагай прымаю Цела Хрыста?
– Ці клапачуся, каб прымаць Святую 

Камунію без смяротнага грэху?
– Ці шчыра спавядаюся, каб годна прыняць 

Цела Хрыста?
– Ці разумею, што да Святой Камуніі трэба 

прыступаць як мага часцей? (Калі ёсць сумненні, 
ці іду з імі да святара?)

– Ці не занядбоўваю прыняцце Святой 
Камуніі, лічачы гэта няважным?

– Ці клапачуся, каб у нядзелю і святы 
ўдзельнічаць у святой Імшы і прымаць Цела 
Хрыста?

16 жніўня 2015 г.                     Ян 6, 51-58
Чарговы раз слухачы затрымліваюцца 

на літаральным і зямным разуменні слоў 
Езуса. І гэта перашкаджае ім зразумець 
сапраўдны сэнс Яго слоў. Езус сапраўды 
прысутны ў хлебе і віне, якія Святы Дух 
перамяняе ў Яго Цела і Кроў. Хрысціянін 
павінен верыць, што Езус прыйшоў ад 
Бога. Верыць, што Езус – гэта ўцелаў-
лёны Бог і што Ён сапраўды прысутны 
пад відам Хлеба і Віна. Спажыванне Цела 
і Крыві Хрыста вядзе да вечнага жыцця. 
Ён зрабіў так, што кожны, хто есць Яго 
Цела і п’е Яго Кроў, у Хрысце ёсць і Хры-
стос у ім. Гэта сапраўдная і непаўторная 
Камунія – з’яднанне Бога і чалавека.

– Ці не маю схільнасці, каб у пытаннях веры 
затрымацца толькі на тым, што звонку?

– Ці слухаю ўважліва Езуса і ці чую, што 
Ён мне кажа?

– А можа, хачу прымаць толькі некаторыя 
праўды веры?

– Ці веру, што Езус прыйшоў з неба?
– Ці веру, што Ён – уцелаўлёны Бог?
– Ці веру, што Ён сапраўды прысутны пад 

відам Хлеба і Віна?
– Ці веру, што Ён вядзе мяне да неба?
– Ці веру, што Ён ува мне, а я ў Ім, калі 

прымаю Святую Камунію?

 Разважанні падрыхтаваў 
кс. Павел Кнурэк

Разважаем над Божым словам
Разважанні, якія вам прапануем, пажадана чытаць, маючы перад вачыма 

тэкст са Святога Пісання, вызначаны на кожную нядзелю.

“Ці належыць 
праваслаўная канфесія да 

Царквы Хрыстовай? Як на-
лежыць? А то маскоўскія 

каталікі на сваіх форумах 
“крычаць”, што не”. 

Генавэфа

На пытанне адказвае 
а. Зміцер Чарнель CSsR:

– Дагматычная кан-
стытуцыя ІІ Ва-

тыканскага сабору пра Кас-
цёл «Ad gentes» дае наступ-
нае афіцыйнае вызначэн-
не, чым ёсць Хрыстовы 
Касцёл: «Хрыстус, адзіны 
Пасярэднік, устанавіў і ня-
спынна падтрымлівае тут, 
на зямлі, свой святы Касцёл, 
супольнасць веры, надзеі і 
любові як бачную структуру, 
пасылаючы праз яго праўду і 
ласку для ўсіх. Супольнасць, 
забяспечаная іерархічнымі 
органамі, і Містычнае цела 
Хрыста, бачны сход і духоўная 
супольнасць, зямны Касцёл і 
Касцёл, надзелены нябеснымі 
дарамі, не могуць разумецца 
як дзве асобныя рэчы; наад-
варот, яны ўтвараюць адну 
складаную рэчаіснасць, якая 
вырастае з Боскага і чалаве-
чага элементаў. (...) Гэта і ёсць 
адзіны Хрыстовы Касцёл, які 
мы вызнаём у Сімвале веры як 
адзін, каталіцкі і апостальскі, 
які наш Збаўца пасля свайго 
ўваскрасення наказаў пасвіць 
Пятру (пар. Ян 21, 17), дару-
чаючы яму і іншым Апоста-
лам пашыраць яго і кіраваць 

ім (пар. Мц 28, 18 наст.), і які 
ўстанавіў навекі як калону і 
падмурак праўды (пар. 1 Цім 
3, 15). 

Гэты Касцёл, заснаваны 
і ўладкаваны на гэтым све-
це як супольнасць, трывае 
у Каталіцкім Касцёле, като-
рым кіруюць наступнік Пятра 
і біскупы, якія застаюцца з ім 
у супольнасці, хоць па-за яго 
складам знаходзіцца шмат 
элементаў асвячэння і праўды, 
што як уласцівыя дары Хры-
стовага Касцёла схіляюць да 
каталіцкай еднасці».

Гэтую ж праўду паўтарае 
дэкларацыя Кангрэгацыі дак-
трыны веры «Dominus Iesus», 
выдадзеная ў 2000 годзе: «У 
сувязі з адзінасцю і сусвет-
ным характарам збаўчага 
пасярэдніцтва Езуса Хрыста 
неабходна цвёрда верыць у 
праўду каталіцкага вераву-
чэння аб адзінасці заснавана-
га Ім Касцёла. Паколькі ёсць 
адзін Хрыстус, то існуе адно 
цела Хрыста і адна Нявеста 
Гасподняя: «Адзіны Сусвет-
ны і Апостальскі Касцёл». «II 
Ватыканскі Сабор імкнуўся 
ўраўнаважыць два верапаву-
чальныя сцвярджэнні: з адна-
го боку, што Касцёл Хрыстовы, 
нягледзячы на падзелы, якія 
існуюць паміж хрысціянамі, 
знаходзіцца ў паўнаце толькі 
ў Каталіцкім Касцёле; з дру-
гога боку – тое, што «па-за 
яго межамі таксама можна су-
стрэць шмат элементаў асвя-
чэння і праўды» (г.зн. у цэрк-
вах і царкоўных супольнас-

Ці адносіцца праваслаўная канфесія да Царквы Хрыстовай?
цях, якія не знаходзяцца ў да-
сканалай еднасці з Каталіцкім 
Касцёлам). Існуе толькі адна 
«субстанцыя» праўдзівага 
Касцёла, у той час як па-за яго 
бачнай структурай знаход-
зяцца толькі яго элементы, 
якія, будучы элементамі таго 
ж самага Касцёла, накіраваны 
і вядуць да Каталіцкага Кас-
цёла». Аднак, прымаючы гэта 
пад увагу, неабходна сцвяр-
джаць, што «сіла іх зыходзіць 
ад той паўнаты ласкі і праўды, 
якая нададзена Каталіцкаму 
Касцёлу».

У іншым дакуменце ІІ Ва-
тыканскага сабору – дэкрэ-
це пра экуменізм «Unitas 
redintegratio» – адносна не-
пасрэдна праваслаўных 
цэркваў гаворыцца: «Свя-
ты Сабор з радасцю разам з 
іншымі ўзнёслымі справамі 
нагадвае, што на Усходзе 
квітнее шмат асобных, г.зн. 
мясцовых Касцёлаў, сярод 
якіх галоўнае месца зай-
маюць патрыярхальныя 
Касцёлы. 

(...) Нельга забываць, што 
Усходнія Касцёлы ад самага 
пачатку маюць скарб, з якога 
многае пазычыў Заходні Кас-
цёл у сферы літургіі, духоўнай 
традыцыі i юрыдычнага па-
радку. Нельга таксама недаа-
цэньваць тое, што асноўныя 
дагматы хрысціянскай веры 
пра Найсвяцейшую Тройцу i 
пра Божае Слова, якое прыня-
ло цела з Дзевы Марыі, былі 
сфармуляваны на Сусвет-
ных Саборах, што адбыліся 
на Усходзе. Гэтыя 
Касцёлы шмат 
выцерпелі i на-
далей церпяць 
для захавання 
веры».

Такім чы-
нам, як 
сцвярджае 
дэклара-

цыя «Dominus Iesus», «існуе 
адзіны Касцёл Хрыстовы, які 
трывае ў Каталіцкім Касцёле, 
каторым кіруюць наступнік 
Пятра і біскупы, што за-
стаюцца з ім у супольнасці. 
Цэрквы, якія не знаходзяц-
ца ў дасканалым адзінстве 
з Каталіцкім Касцёлам, за-
стаючыся аб'яднанымі з ім 
моцнымі сувязямі – апосталь-
скай пераемнасцю і сакраман-
там Эўхарыстыі, – з'яўляюцца 
сапраўднымі памеснымі 
Касцёламі. Акрамя таго, Кас-
цёл Хрыстовы знаходзіцца і 
дзейнічае таксама і ў гэтых 
цэрквах, нават калі ім не хапае 
поўных зносінаў з Каталіцкім 
Касцёлам і яны не прыма-
юць вучэння пра вяршэнства 
ўлады, якой, па волі Божай, 

валодае Біскуп 
Рыма».
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Память играет жизненно 
важную роль в каждом аспек-
те нашего существования. 
Она даёт нам самоощущение 
и определяет наш жизненный 
опыт. Легко представить себе 
память как шкаф в голове, в 
котором можно складывать 
и хранить информацию, пока 
мы в ней не нуждаемся. Но, на 
самом деле, это удивительно 
сложный процесс, который 
задействует многочисленные 
участки мозга. Память чело-
века настолько сильна, что 
ограничить её какими-либо 
рамками невозможно. Она 
феноменальна! 

Думаю, многие из вас уже 
преступили или в скором 
времени преступят к своим 
профессиональным обязан-
ностям после летнего отды-
ха, студенты также очень ско-
ро вернутся в родные стены 
университетов и начнут по-
сещать занятия. И всех вас в 
данном случае будет объе-
динять то, что вам придётся 
так или иначе задействовать 
свою память. Может, конечно, 
случится и такая ситуация, 
как в известной всем нам пес-
не – «Что-то с памятью моей 
стало…».

Действительно, очень ча-
сто бывает так, что мы не мо-
жем запомнить ту или иную 
информацию или же мы её за-
поминаем, но на очень непро-
должительный срок. Имен-
но о забывании и некоторых 
правилах эффективного запо-
минания пойдет наш с вами 
разговор.

Определение памяти в со-
временной психологии оста-
ётся неизменным. Это про-
цесс запоминания, сохранения, 
воспроизведения и забывания 
человеком собственного опы-
та. 

Таким образом, человече-
ская память выступает свя-
зующим звеном между про-
шлым, настоящим и будущим. 
В процессе индивидуального 
развития каждого человека 
она является основой станов-
ления личности.

Как видно из данного нами 
определения памяти, процесс 
забывания – неотъемлемая 
часть данного процесса. Но 
иногда забывание начинает 
доминировать над процесса-
ми запоминания, сохранения 
и воспроизведения. И тогда 
возникает проблема, связан-
ная с запоминанием инфор-
мации.

Забывание — сложный и 
неравномерный процесс. Но 
при всей своей отрицатель-
ной нагрузке забывание необ-
ходимо для того, чтобы наш 
мозг мог правильно функци-
онировать и работать, ведь 
перегрузка памяти чревата 
серьёзными последствиями.

Изучением процесса забы-
вания занимался немецкий 
психолог Герман Эббингауз. 
Он исследовал механизмы 
памяти и с помощью много-
численных экспериментов в 
1985 году получил «Кривую 
забывания», или «Кривую Эб-
бингауза».

Учёный обнаружил, что 
сразу после первого запо-
минания, т.е. с момента, ког-
да испытуемый безошибоч-
но повторил серию слов, на-
чинается процесс забыва-
ния. Вначале это происходит 
очень быстро, и спустя один 
час люди забывают до 60% 
информации. Через 10 часов 
– 65%, но далее динамика за-
медляется. Через шесть дней 
процесс приостанавливается 
на значении 20%.

Также в ходе эксперимента 
выяснилось, что лучше всего 
человек запоминает инфор-
мацию или материал, кото-
рый находится в начале и в 
конце. В психологии это яв-
ление получило название эф-
фект края.

На основе кривой забыва-
ния Эббингауз подготовил 
методику под названием «За-
помнить надолго». Методи-
ка подходит для любого типа 
данных: от бессмысленных 
слогов до произведений ве-
личайших писателей, от точ-
ных наук до естествознания. 
Итак, чтобы запомнить на-
долго, нужно:

 Сразу после прочтения 
материала повторите первый 
раз.

 Через 20 минут после 
первого раза – второе повто-
рение.

 Через 8 часов после вто-
рого раза – третье повторе-
ние.

 Через сутки после тре-
тьего повторения повторяете 
четвёртый раз.

 Чтобы запомнить надол-
го, нужно также повторить 
ещё через 2-3 недели и через 
2-3 месяца.

Этот своеобразный алго-
ритм запоминания является 

Наша память помогает нам стать теми, кем мы есть 
на самом деле. От нежных воспоминаний о детстве до 
лихорадочных попыток понять, где лежат ключи... 

 Марина Ткач, социальный педагог, психолог

достаточно эффективным и 
заслуживающим внимания и 
того, чтобы его использовали 
в повседневной жизни.

Отмечу, что системы тре-
нировки и улучшения памяти 
существовали ещё в антично-
сти. У людей в те времена не 
было под рукой средств запи-
си, и только хорошая память 
и системы её улучшения по-
могали запоминать нужную 
информацию. В дальнейшем 
системы и средства по улуч-
шению памяти получили на-
звание мнемонические тех-
ники.

Главным принципом лю-
бой мнемонической техники 
является замена абстракт-
ных объектов понятиями, 
имеющими визуальное, ауди-
альное (звуковое) или, реже, 
иное чувственное представ-
ление, построение ассоциа-
ций для упрощения запоми-
нания.

Я бы хотела предложить 
вам несколько правил, кото-
рые поспособствуют более 
лёгкому запоминанию.

Правило внимания. Для 
хорошего запоминания необ-
ходима концентрация внима-
ния на материале. Постарай-
тесь создать вокруг себя ти-
хую обстановку и спокойную 
атмосферу, чтобы никто и ни-
что не отвлекало вас от про-
цесса запоминания.

Правило яркости. Лучше 
всего запоминается всё яр-
кое и необычное. За день вы 
встречаете множество людей, 
но вечером можете вспомнить 
только тех из них, кто чем-то 
выделялся, отличался от дру-
гих. Поэтому перед запоми-
нанием будет полезно попы-
таться придать информации 
яркий, необычный вид. 

Правило интереса. Ин-
формация, относящаяся к ин-
тересам человека, запомина-
ется легко. Поэтому нужно 
хотя бы временно заинтере-
совать себя тем, что собира-
ешься запомнить. 

Правило мотивации. Не-
обходимо убедить себя в важ-
ности для вас запоминаемой 
информации. Представьте, 
какие выгоды принесет вам 
её запоминание: более бы-
строе продвижение по служ-
бе, победа в викторине и т.д. 
Тогда информация будет за-
поминаться значительно на-
дёжнее. 

Правило деятельности. 
Информация, с которой вы 
производите какие-то дей-
ствия, запоминается лучше. 
Поэтому попробуйте что-
нибудь сделать с ней: что-
то подсчитать, сравнить её с 
чем-то и т.п. 

Правило понимания и 
осмысления. Пытаться за-
помнить что-либо, не пони-
мая – практически безнадёж-
ное дело. Поняв и осмыслив 
информацию, вы очень помо-
жете своей памяти. 

Правило предыдущих 

знаний. Запоминаемая ин-
формация взаимодействует 
с той, что уже хранится в ва-
шем мозгу. Происходит уста-
новка ассоциативных связей, 
сравнение, выделение об-
щих признаков. Поэтому чем 
больше у вас информации по 
какой-либо теме, тем легче 
запоминаются новые сведе-
ния по этой же проблеме. И 
вообще, чем больше вы знае-
те, тем легче усваиваются но-
вые знания. Значит, чтобы за-
поминать лучше, нужно пом-
нить больше. 

Правило настройки и 
установки. На запоминание 
нужно настроиться. Прежде 
всего решите для себя, сколь-
ко времени вам нужно хра-
нить запоминаемые данные: 
день, год, всю жизнь. Это по-
может мозгу правильно раз-
местить их. Перед запоми-
нанием бегло просмотрите 
материал, который нужно 
запомнить. Это подготовит 
мозг к его усвоению, позво-
лит оценить сложность мате-
риала. Очень полезно перед 
запоминанием вспомнить из-
вестные вам другие сведения 
по этой теме. А для улучше-
ния вспоминания представь-
те себе ситуацию, когда эта 
информация будет вам не-
обходима: зачёт, экзамен, до-
клад и т.д. 

Правило тормозов па-
мяти.  Запоминайте важную 
информацию утром или ве-
чером. В это время влияние 
процессов торможения наи-
меньшее. Делайте перерывы 
при запоминании. Во время 
перерывов нельзя получать 
никакую другую информа-
цию (читать, смотреть теле-
визор, слушать радио). Не за-
поминайте однотипные дан-
ные друг за другом. Так, не 
следует учить математику 
после усвоения исторических 
дат. И там, и там работа проис-
ходит с цифрами. Это затруд-
нит запоминание. Не делайте 
сразу после запоминания ни-
чего сложного для вас. Мозг 
сосредоточится на сложной 
деятельности и не сможет 
правильно разместить запо-
минавшуюся информацию. 

Правило временного 
слоя. Информация хранится 
в памяти слоями. Типов этих 
слоёв очень много, и одним 

из них является временной 
слой. Вся информация, запо-
минавшаяся примерно в одно 
время, хранится рядом. Поэ-
тому если вам нужно что-то 
вспомнить, попробуйте при-
помнить то, что вы делали в 
тот день, когда к вам посту-
пила нужная информация. 

Правило тематическо-
го слоя. Вся информация по 
сходной тематике хранится в 
мозгу рядом. Поэтому, пыта-
ясь вспомнить что-то, попро-
буйте вспомнить близкую по 
тематике информацию. На-
пример, если вы забыли на-
звание города, вспомните на-
звания нескольких других го-
родов. 

 С увеличением количе-
ства повторов в течение дня 
скорость запоминания прак-
тически не увеличивается. Не 
стоит по 20 раз перечитывать 
одно и то же.

 Эффективнее заучивать 
целиком, чем по частям. 

 Применяйте знания на 
практике. Тем самым мы за-
пускаем сложный процесс 
нашего чувственного опыта, 
ассоциативного мышления и 
логики. Все это, действитель-
но, способствует запомина-
нию информации на долгое 
время.

 Применяйте метод ас-
социаций при запоминании. 
Ассоциации предполагают 
наличие в вашем сознании 
связи между новой информа-
цией (которую вы запоминае-
те) и старой (которая вам уже 
хорошо известна). Чем лучше 
ассоциации, тем крепче ин-
формация «сидит» у вас в го-
лове.

И ещё хороший ночной сон 
также может улучшить вашу 
память и поспособствует луч-
шему запоминанию.

Способов и приемов запо-
минания существует огром-
ное множество. Конечно, об 
изложенных выше нельзя 
сказать, что они подойдут аб-
солютно всем, ведь никто же 
не отменял индивидуально-
го протекания всех психиче-
ских процессов, в том числе и 
памяти. Но надеюсь, что опи-
санные в этой статье правила 
позволят вам более легко и 
надёжно запоминать всё, что 
хочется. Удачного вам запо-
минания!

“лучше всего че-
ловек запоминает 
информацию или ма-
териал, который на-
ходится в начале и в 
конце

”

“спустя один 
час люди забыва-
ют до 60% информа-
ции

”

Капризы нашей памяти, 
или Я буду помнить всё
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На жнівень прыпадаюць дні нараджэн-
ня, імяніны і дні святарскiх пасвячэнняў 
у наступных святароў:

6 жніўня – свята Пера-
мянення Пана.

 Гэтае свята звязваюць 
з цудам, які Езус Хрыстус 
здзейсніў напрыканцы Свай-
го зямнога шляху перад тры-
ма апосталамі – Пятром, Яку-
бам і Янам.

Хрыстус прывёў Сваіх 
вучняў на гару Табор і адкрыў, 
што Яму належыць паку-
таваць за людзей, памерці 
на крыжы і ўваскрэснуць. 
Там Ён перамяніўся перад 
апосталамі: твар Яго заззяў, 
а вопратка зрабілася асля-
пляльна белай. Два прарокі 
Старога Запавету – Майсей 
ды Ілля – з’явіліся Госпаду на 
гары і размаўлялі з Ім. А го-
лас Бога Айца са светлага во-
блака сведчыў пра Боскасць 
Хрыста.

Лічыцца, што на гары Табор 
Езус упершыню паказаў люд-
зям сваю Боскую сутнасць. 
Вучні ўсвядомілі, што перад 
імі не проста прарок, але Сам 
Пан. Свята Перамянення Пана 
нагадвае вернікам на пры-
кладзе Езуса Хрыста пра не-
абходнасць духоўнага пера-
мянення і ўдасканалення.

Лічыцца таксама, што свя-
та Перамянення Пана звязана 
са старазапаветным днём ас-
вячэння пладоў. Так, на Усход-
зе ў пачатку жніўня выспя-
ваюць злакі і вінаград, якія 
хрысціяне прыносяць у храм 
для блаславення.

10 жніўня – успамін 
святога Лаўрэнція, 

святара і мучаніка.
Паводле падання, 

Лаўрэнцій паходзіў з Іспаніі. 
Ён быў дыяканам і служыў 

пры св. Папу Сіксту ІІ, з 
якім яго звязвалі блізкія 
сяброўскія адносіны. 6 жніўня 
258 г. падчас пераследу цэ-
зара Валяр’яна Папу і чацвя-
рых яго дыяканаў, у тым ліку 
і Лаўрэнція, арыштавалі пад-
час набажэнства ў рымскіх 
катакомбах Калікста. Папу ў 
той жа дзень адсеклі галаву 
(успамін св. Сікста ІІ, Папы 
і мучаніка, адзначаецца 7 
жніўня), а праз чатыры дні 
мучаніцкую смерць прыняў 
таксама і Лаўрэнцій: ён быў 
спалены жывым. 

Перад смерцю цэ-
зар патрабаваў у яго вы-
даць багацці хрысціянаў, 
на што святы, паказваючы 
на жабракоў, сказаў: “Вось 
сапраўднае багацце Касцёла!”

Цела святога Лаўрэнція спа-
чывае ў базыліцы, што носіць 
яго імя і з’яўляецца адным 
з найважнейшых касцёлаў 
Рыма, а галава святога – адна 
з найкаштоўнейшых рэліквій 
хрысціянства – захоўваецца ў 
Ватыкане. Святога Лаўрэнція 
заўсёды ўшаноўвалі і на За-
хадзе, і на Усходзе, а ў Рыме 
ён займае трэцяе месца пас-
ля святых апосталаў Пятра і 
Паўла ў іерархіі культу. Святы 
лічыцца апекуном пажарных, 
яго заступніцтва просяць пры 
хваробах скуры, а таксама ад 
пажараў і мукаў чысца.

14 жніўня – успамін св. 
Максімільяна Ма-

рыя Кольбэ. 
Святы Максімільян 

нарадзіўся 8 студзеня 1894 г. 
у Здуньскай Волі каля Лодзі 
(Польшча). Вучыўся ў Рыме, 
дзе атрымаў ступень докта-

 3 жніўня – дзень на-
раджэння адзначаюць кс. 
Мікалай Ліпскі (Лучай), 
кс. Шымон Форайтэр OMI 
(Шуміліна);

 4 жніўня – дзень нарад-
жэння адзначае а. Яраслаў 
Банасяк OFMConv (Удзела);

 5 жніўня – гадавiну 
святарскiх пасвячэнняў ад-
значае кс. Юрый Жаўняровіч 
(Рым);

 7 жніўня – дзень нарад-
жэння адзначае кс. Уладзімір 
Шымковіч (Дуброўна);

 10 жніўня – дзень нарад-
жэння адзначае кс. Вячаслаў 
Адамовіч (Мёры);

 11 жніўня – дзень нарад-
жэння адзначае а. Марэк Па-
сют OFMCap (Докшыцы);

 15 жніўня – дзень нарад-
жэння адзначае а. Кшыштаф 
Коц’ян OP (Віцебск);

 16 жніўня – дзень на-
раджэння адзначаюць кс. 
Кшыштаф Сілкоўскі SCJ 
(Шаркаўшчына) і кс. Генадзь 
Рэйшэль;

 17 жніўня – імяніны 
адзначае кс. Яцэк Хутман 
(Камаі);

 18 жніўня – гадавiну 
святарскiх пасвячэнняў ад-

значаюць кс. Вячаслаў 
Адамовіч (Мёры), кс. Вале-
рый Марціноўскі (Люблін) 
і кс. Антон Лагунёнак 
(Мёры);

 21 жніўня – дзень нарад-
жэння адзначае кс. Дзмітрый 
Рацько (Празарокі);

 24 жніўня – гадавiну 
святарскiх пасвячэнняў ад-
значае а. Кшыштаф Коц’ян 
ОР (Віцебск);

 25 жніўня – дзень на-
раджэння адзначае а. Роберт 
Яждж OСist (Новы Пагост);

 26 жніўня – дзень нарад-
жэння адзначае кс. Андрэй 
Кулік (Дзеркаўшчына);

 28 жніўня – дзень на-
раджэння адзначае кс. Аляк-
сандр Дулінец (Падсвілле);

 29 жніўня – дзень нарад-
жэння адзначае кс. Вячаслаў 
Пялінак (Ідолта);

 31 жніўня – дзень нарад-
жэння адзначае кс. Уладзімір 
Заянчкоўскі (в. Парыж).

Просім нашых дарагіх 
чытачоў памятаць пра 
малітву за гэтых святароў.

Падрыхтавала 
Марына Ткач

Каляндар на жнівеньКаляндар на жнівень

ра. У 1918 годзе атрымаў 
святарскія пасвячэнні ў ордэ-
не францішканаў. З’яўляецца 
заснавальнікам апостальска-
га таварыства “Рыцарства 
Беззаганнай” і рэлігійнага 
часопіса “Рыцар Беззаган-
най”.

У час акупацыі арыштава-
ны і вывезены ў канцлагер 
у Асвенціме. Там ахвяраваў 
сваё жыццё за бацьку адной 
сям’і. Памёр у камеры смерці 
ў ліпені 1941 г.

Беатыфікаваны Папам 
Паўлам VI 17 кастрычніка 
1971 г., а Папа Ян Павел ІІ 
кананізаваў Максімільяна Ма-
рыа Кольбэ 10 кастрычніка 
1982 г.

15 жніўня – свята 
Унебаўзяцця Най-

свяцейшай Панны Марыі.

У 1950 годзе Папа Пій XII 
асаблівым дэкрэтам афіцыйна 
прыняў дагмат аб цялес-
ным Унебаўзяцці Маці Бо-
жай на неба. У гэтым дагмаце 
адбілася вера, якой спрадвеку 
прытрымліваўся Касцёл.

У дзень Унебаўзяцця Най-
свяцейшай Панны Марыі 
існуе традыцыя ў знак 
падзякі прыносіць першыя 
плады новага ўраджаю. У 
гэты дзень для вернікаў 
з’яўляецца абавязковым на-
ведванне Імшы.

22 жніўня – урачы-
стасць Маці Бо-

жай Браслаўскай Валадаркі 
Азёраў. 

Пра касцёл у Браславе ве-
даюць шматлікія вернікі не 
толькі Віцебскай дыяцэзіі, 
але і ўсёй Беларусі. Прычы-

най гэтаму служыць цудад-
зейны абраз Маці Божай 
Браслаўскай, які знаходзіцца ў 
галоўным алтары святыні. 22 
жніўня 2009 года браслаўская 
парафія Нараджэння Най-
свяцейшай Панны Марыі пе-
ражыла велічную і значную 
падзею – каранацыю папскімі 
каронамі цудатворнага абраза 
Маці Божай Валадаркі Азёраў. 
Штогод на ўрачыстасць Маці 
Божай Браслаўскай Валадаркі 
Азёраў прыязджае вялікая 
колькасць вернікаў з усёй 
Беларусі, каб выказаць Ёй 
сваю падзяку і пашану.  

24 жніўня – успамін св. 
Барталамея, апо-

стала.

Падрыхтавала 
Марына Ткач

Ад шчырага сэрца!
16 ліпеня пробашч парафіі святых 

Апосталаў Пятра і Паўла ў Дрысвятах Ге-
надзь Ляўкоў адзначае 4-ю гадавіну святар-
скага пасвячэння. 

Шаноўнаму ксяндзу Генадзю складаем сар-
дэчныя пажаданні трываласці на святарскім 
шляху, зычым шмат сіл і запалу ў абвяшчэнні 
Божага слова, добрага плёну ў душпастыр-
скай працы, шчодрых дароў Святога Духа і 
апекі Маці Божай.

Шчыра дзякуем за адданую службу Богу і 
людзям, за добрае сэрца, любоў і цярплівасць 
да нас.

Удзячныя парафіяне

Хвала Хрысту!
28 ліпеня адзначае Дзень нараджэння 

ксёндз Анджэй Бульчак. Усе мы – вернікі, 
святары і сёстры – сардэчна віншуем наша-
га шаноўнага ксяндза Анджэя з гэтай нагоды 
і жадаем яму моцнага здароўя, плёну ў працы 
на Божай ніве, а таксама Божай дапамогі ў 
справе пабудовы новага касцёла ў Паставах!

З павагай і ўдзячнасцю, 
уся Пастаўская парафія

Віншуем!

Хвала Хрысту!
З вялікай радасцю віншуем усіх 

супрацоўнікаў газеты “Каталіцкі Веснік” 
і асабіста яе галоўнага рэдактара ксяндза 
Віктара Місевіча з перамогай у абласным 
аглядзе-конкурсе перыядычнага друку “З 
беларускім словам”.

Жадаем новых творчых поспехаў, любові 
Хрыста, апекі Маці Божай, натхнення, моцы 
духа, аптымізму, моцнага здароўя, плёну ў 
працы. Няхай Божае Слова і слова Васіля Бы-
кава (“Каталіцкі Веснік” атрымаў дыплом і 
поўнае выданне твораў Васіля Быкава для 
рэдакцыйнай бібліятэкі) натхняе вас на да-
лейшую плённую працу!

Мы, вернікі, з хваляваннем чакаем кож-
ны нумар дыяцэзіяльнай газеты “Каталіцкі 
Веснік”!

Ад імя вернікаў парафіі Святой Тройцы
 ў Глыбокім, Даната Сярогіна

Хвала Хрысту!
Паважаная рэдакцыя, да Вас звяртаюцца 

вернікі з парафіі Беззаганнага Зачацця Найсвя-
цейшай Панны Марыі з Удзела.

Наш пробашч, францішканін Яраслаў Ба-
насяк, 4 жніўня адзначае свой юбілейны дзень 
нараджэння. Гэта спакойны, сціплы, вельмі 
працалюбівы, добрай душы чалавек. Гэта 

цудоўны святар, які імкнецца паглыбляць нашу 
веру, наблізіць нас да Пана Бога, паказаць сэнс 
нашага жыцця. Ён дае прыклад, якім павінен 
быць чалавек. Ён знаходзіць час для моладзі, 
для спорту, пастаянна займаецца фізічнай 
працай. Мы шчыра ўдзячныя яму за ўсё.

Ад усяго сэрца мы віншуем Вас, паважаны 
наш айцец Яраслаў! Няхай засеянае Вамі зер-
не на Божай ніве прыносіць добры плён. Няхай 
Пан Бог шчодра адорвае Вас усімі неабходнымі 
ласкамі, а Дух Святы ўзмацняе Вас і памнажае 
Вашу мудрасць, падтрымлівае ў цярпенні.

Няхай будзе трывалым здароўе, заўсёды до-
бры настрой і ўсмешка на твары!

Вашы парафіяне
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“Каталіцкі Веснік” па 
дарозе да Тракеляў 

сустракаў групы пілігрымак, 
якія адна за адной ішлі да 
Маці. У Тракелях перад ува-
ходам у святыню пілігрымаў 
вітаў ветлівы і гасцінны ку-
сташ санктуарыя кс. Аляк-
сандр Рудзевіч.

Да Марыі з Гродзен-
скай вобласці прыйшлі пе-
шыя пілігрымкі з Жырмун, 
Бердаўкі. На роварах прыеха-
ла 13 пілігрымаў са Шчучына. 
З Ваўкавыска пілігрымавала 
90 чалавек. 370 паломнікаў з 
Гродна, прыйшоўшы ў Тракелі, 
падаравалі санктуарыю 
крыж, які асвяціў біскуп Аляк-
сандр Кашкевіч. З падзякамі і 
просьбамі да Марыі прыйш-
ла пілігрымка Першамайскі 
– Нецеч – Навагрудак. З Ліды 
(Слабады) у Тракелі ўвайшло 
55 чалавек. 20-я юбілейная 
пешая пілігрымка прыйш-
ла з Ашмян. 115 чалавек 
«запалілі» ўсіх вернікаў сваёй 
актыўнасцю ды радасцю. 200 
вернікаў, якія зусім нядаўна 
вярнуліся са сваёй першай 
будслаўскай пілігрымкі, 
прыйшлі з Ліды (Фары). З 
Лідскай парафіі Святой Сям’і 
да Марыі ў Тракелі прыйш-
ло 136 пілігрымаў, з Ворана-
ва –74 , з Іўеўскага дэканата – 
216. Усяго пешых паломнікаў 
было каля 2 тысяч.

Біскуп Гродзенскі Аляк-
сандр Кашкевіч сардэчна вітаў 
усіх, хто быў на ўрачыстасці. 
Кс. Андрэй Роўба, дэкан Лідскі 
і пробашч парафіі ў Вавер-
цы, прамовіў канферэнцыю 
“Навяртанне ў кантэксце 
Фацімскага адкрыцця”.

Моладзь з парафіі Ліда-

Фара праводзіла адара-
цыю Найсвяцейшага Сакра-
манту. Перад Эўхарыстыяй 
апоўначы вернікі, якія 
прыбылі на ўрачыстасць у 
Тракелі, прайшлі ў працэсіі 
са свечкамі з копіяй абра-
за Маці Божай Тракельскай. 
Кульмінацыйным момантам 
стала Імша, якую ўзначаліў 
сын гродзенскай зямлі біскуп 
Аляксандр Яшэўскі SDB. Но-
вапасвечаны біскуп дзякаваў 
Богу праз рукі Марыі за дары, 
якія ён атрымаў, а таксама 
прасіў блаславення для ўсіх 
прысутных вернікаў.

Усю ноч паломнікі 
маліліся ля абраза Нябеснай 
заступніцы, прыносячы ёй 
свае інтэнцыі.

На ранішняй святой Імшы 
11 ліпеня, якую цэлебраваў 
дапаможны біскуп Гродзен-
скай дыяцэзіі Юзаф Станеўскі, 
ксяндзы дзякавалі Богу за дар 
святарства. Ужо традыцыяй 
стала тое, што святары, якія 
нядаўна былі пасвечаныя, 
дзякуюць за дар паклікання 
ў тракелькім санктуарыі. На 
заканчэнне маладыя свята-
ры намашчанымі далонямі 
ўдзялялі ўсім вернікам 
бласлаўленне і раздалі памят-
ныя абразкі.

Падчас прэзентацыі асо-
бы кансэкраванага жыцця, 
якія працуюць у Гродзенскай 
дыяцэзіі, расказвалі пра сваё 
служэнне. 

Святая Імша аб 11 гадзіне 
цэлебравалася на чале з 
біскупам Пінскім Антоніем 
Дзям’янкам у інтэнцыі 
пілігрымаў. Яна была за-
ключным пунктам праграмы 
ўрачыстасцей у Тракелях.

Тысячы пілігрымаў наведалі Тракелі
Штогод у дыяцэзіяльны санктуарый Маці Божай 

Тракельскай Каралевы сем’яў прыбываюць тыся-
чы вернікаў з Беларусі і суседніх дзяржаў. Сёлетнія 
ўрачыстасці ў вёсцы Тракелі, што на Гродзеншчыне, 
адбыліся 10-11 ліпеня.

 Ірына Грэйць, тэкст; 
кс. Віктар Місевіч, Марына Сінкевіч, фота 

Тракелі. Нягледзячы на дождж, пілігрымы прагнуць споведзі

Біскуп Аляксандр Яшэўскі SDB цэлебраваў св.Імшу апоўначы ў Тракелях

Увага!
Падпіска на другое паўгоддзе 2015 года!

Дарагія сябры!
Заахвочваем вас падпісацца на “Каталіцкі Веснік”.

Кошт падпіскі
на месяц – 7500 рублёў, на 3 месяцы – 22500 рублёў,

на 5 месяцаў – 37500 рублёў.
Зрабіць гэта можна 

ў любым аддзяленні “Белпошты”.

Наш падпісны індэкс 63783
Дарагія браты і сёстры! 

Падпісваючыся на нашу газету, 
вы дапамагаеце нам абвяшчаць Евангелле, 

расказваць людзям пра Хрыста і яго Касцёл.
Рэдакцыя “Каталіцкага Весніка”


